
Citind editorialul colegului meu Nick
Langa, nu mare mi-a fost mirarea cum
încetul cu încetul începe sã rupã din limba
lui Goethe...ªi nu e rãu!

“Ein bisschen Frieden „  ( un pic de
bucurie) este într-adevãr un “slogan” care ºi
pe mine, personal, mã face sã îmi pun
întrebarea dacã existã aºa ceva...

Existã! Cu siguranþã! Nu de puþine ori
ne-am simþit în culmea fericirii sau în
extrema cealaltã, dar niciodatã nu am bãgat
capul în nisip, precum struþul ºi am învins
fiecare problemã... Stimaþi cititori, nu ne-a
fost uºor sã lansãm aceastã publicaþie, nu
ne-a fost uºor sã o menþinem ºi, nu în

ultimul rând, nu ne-a fost uºor sã ne lãrgim
aria de distribuþie. Aºa cum poate bine aþi
observat, de trei luni ziarul apare atât în
Austria, cât ºi în Belgia, urmând ca din luna
iulie sã ajungem ºi în Olanda.

Cititorii noºtri nu au întârziat cu
felicitãrile, unii dintre dumneavoastrã
sugerându-ne noi rubrici. Vã mulþumim ºi
vã promitem cã vom încerca sã fim cât mai
diversificaþi în mediatizarea informaþiilor. 

Nu trebuie sã mã repet. Noi nu
promovãm pe nimeni mai mult sau mai
puþin, nu avem culoare politicã, dar dacã,
din întâmplare, existã mai multe informaþii
dintr-un domeniu anume, este datoritã

faptului cã unii dintre cei care scriu ne trimit
comunicatele de presã, iar alþii preferã sã le
þinã doar “pentru ei„.  Am promovat ºi
promovãm orice are un impact pozitiv
asupra românilor din Diaspora, indiferent de
coloratura politicã a celui/celor care face
aceasta. 

“Ein bisschen Frieden „ (un pic de
bucurie) vrem sã aducem în sufletele
dumneavoastrã prin ceea ce scriem, prin
ceea ce ziarul „VOCEA TA” vã pune la
dispoziþie ºi sperãm, din tot sufletul, sã ne
ridicãm la nivelul aºteptãrilor
dumneavoastrã. 

Aºadar, stimaþi colaboratori, aºteptãm

informaþiile pe adresa
redacþiei ºi cu siguranþã
retrospectiva sau avan-
premiera evenimentului
dumneavoastrã îºi va gãsi
un loc în paginile ziarului „VOCEA TA”!
Ne cerem scuze dacã se mai întâmplã,
câteodatã, ca un articol sã nu aparã, din
cauza unor evenimente politice majore care
au loc în Germania, Austria sau Belgia, dar
el îºi va gãsi locul pe site-ul Agenþiei de
Presã „Aºii Români”. 

Numai aºa vom putea aduce în sufletele
tuturor “Ein bisschen Frieden „ (un pic de
bucurie)...

15  iunie  -  15  iulie  2013

ªªii     vvoo cc eeaa    ttaa
ppooaa tt ee     ff ii     aauuzz ii ttãã!!

C M Y K

Anul  4  •  Nr.  2820 pagini 

BREF

Ziar distribuit în Austria, 
Belgia ºi Germania

Erscheint in:  Belgien,
Deutschland und Österreich 

Noua structurã a economiei româneºti

Cel mai bun ambasador al României
în Germania- vicepreºedinta
Bundestag-ului, s-a aflat în Banat

Lansare de carte Elena Chiriþã

Parisul ºi Berlinul au declanºat o
“ofensivã” vizând creare de locuri
de muncã pentru tineri în UE

Victor Ponta la Berlin

Trei zile româneºti la Viena, în
onoarea Zilei Europei 2013!

Eveniment excepþional despre
Antarctica la Ambasada României
în Belgia (20 mai 2013)

DIN SUMAR

Pagina 2

Pagina 5

Pagina 7

Pagina 13

Pagina 4

Pagina 6

Pagina 9

Sã ne 
cunoaºtem
reciproc mai bine,
în perspectiva
aderãrii Republicii
Moldova la
Uniunea 
EuropeanãPPPP aaaa gggg iiii nnnn aaaa     3333

Simbioza 
om-pãpuºã
Simbioza 
om-pãpuºã

Pe durata mai multor seri, românii s-au putut bucura
de prestaþiile, unele dintre ele excepþionale, ale
unor oameni talentaþi, necunoscuþi publicului larg.
Toate acestea s-au întâmplat
în emisiunea "ROMÂNII AU
TALENT", difuzatã de
postul ProTv. Dupã mulþi
ani, de la îndrãgita
actriþã Daniela Anencov,
celebrã pentru emi-
siunea "Daniela ºi
A º c h i u þ ã " ,
publicul româ-
nesc a avut
ocazia sã vadã
pe micul ecran
un cuplu
a c t o r -
pãpuºã,
E d u a r d
Sandu ºi Nea Alecu.
Dar sã îl lãsãm pe
actorul Eduard Sandu sã
ne povesteascã mai multe
despre cariera ºi planurile
sale de viitor.

PPPP aaaa gggg iiii nnnn aaaa     8888

de Ionela van Rees- Zota



Evoluþia structurii economiei româneºti din ultimii
zece ani indicã o economie emergentã ce a trecut printr-
o fazã de supraîncãlzire ºi acum se reface, cu un sector
al serviciilor încã submedia UE, dar ºi o schimbare a
structurii dinspre ramurile cu valoare adãugatã micã,
precum agricultura, spre ramuri cu valoare adãugatã
mare, ceea ce este benefic ºi contribuie la îndeplinirea
criteriilor de convergenþã
realã spre zona euro, spun
analiºtii. 

Pentru anii urmãtori
analiºtii anticipeazã con-
solidarea ponderii indus-
triei în PIB în jurul ni-
velului de 28%, scãderea
ponderii agriculturii spre
3-4% din PIB ºi creºterea
activitãþilor din servicii
peste pragul de 50% din
PIB. În anii care au
precedat criza, creºterea
economicã s-a bazat
preponderent pe consum
realizat pe datorie, iar ponderea serviciilor ºi
construcþiilor în PIB a urcat, în timp ce contribuþia
industriei ºi agriculturii a fost în declin. Serviciile ºi
construcþiile au fost cele mai lovite de recesiune. Criza
a adus declinul puterii de cumpãrare prin scãderea sala-
riilor, prin inflaþie, prin deprecierea leului ºi scãderea
creditãrii,iar cererea internã s-a contractat semnificativ,
dupã cum au remarcat analiºtii. Agricultura ºi-a redus
continuu ponderea în PIB, de la aproximativ 11% în

2003 la 6,6% în 2008 ºi 5,3% în 2012.
Pe de altã parte, în ultimii cinci ani industria ºi-a

majorat contribuþia la creºterea economicã prin
intermediul exporturilor, care au reuºit sã contracareze
scãderea cererii interne. Industria a ajuns anul trecut la
28,4% din PIB, creºterea ponderii acesteia  datorandu-
se performanþei bune a acestui sector pe parcursul

crizei, susþinutã de
cererea externã.Ponderea
mare a industriei reflectã
ºi existenþa forþei de
muncã ieftine ºi calificate
ce a atras unele relocãri
de producþie din þãri mai
dezvoltate.

Serviciile financiar-
imobiliare si comerþul,
care au cea mai mare
pondere în PIB, de
aproape 50%, ºi-au redus
contribuþia în anii de
crizã, odatã cu contracþia
cererii interne. Pentru

2013,  JP Morgan a îmbunãtãþit prognoza de creºtere
economicã pentru România de la 1,5% la 1,9%, în timp
ce UBS, cea mai mare bancã elveþianã, a anunþat cea
mai optimistã prognozã pentru creºterea economicã, de
2,8%. Bancherii locali sunt mai pesimiºti, majoritatea
prognozelor indicând un plus al economiei de 0,5-1,6%
,  prognoza oficialã a autoritãþilor române privind
creºterea PIB în 2013 fiind de 1,6%.

Sever Diculescu
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Ein bisschen Frieden,
ein bisschen Freude
(Un pic de pace, un

pic de cãldurã)
Într-o searã, vorbind cu doi puºti

româno-germani din Nürnberg, Alex ºi
Umberto, care fredonau de mama focului
un cântec la modã, mi-am adus aminte de versurile unui ºlagãr care a
adus Germaniei Marele Premiu la Eurovision, în 1982. Este vorba de
“Ein bisschen Frieden”, interpretat de Nicole.

A trecut un an de la referendumul pentru demiterea Preºedintelui,
urmat de alegerile parlamentare din decembrie anul trecut.
Referendumul în sine, rezultatele votului, stabilite dupã zile lungi de
deliberãri ale Curþii Constituþionale, discuþiile pe baza
constituþionalitãþii sau neconstituþionalitãþii rezultatelor finale  au dus,
datoritã unor declaraþii, mai mult sau mai puþin rãzboinice, la o rãcire
a relaþiilor româno-germane. Poate noi am fost mai rãzboinici decât
era cazul, dar ãsta e felul nostru de a fi, latin, cu sânge fierbinte.

Atrecut vara toridã ºi secetoasã a lui 2012, iar rezultatul alegerilor
parlamentare a adus, o datã cu rãcoarea iernii, o calmare a spiritului
rãzboinic. Anul 2013 a început în forþã, dacã e sã mã refer la
sumedenia de contacte oficiale româno-germane. Aproape nu a
existat lunã în care sã nu fie vreo o vizitã a unui oficial german sau
român. Au fost, dacã e sã enumãr, printre altele: participarea
Ministrului român de Externe, domnul Titus Corlãþean la Conferinþa
pentru securitate de la München, vizita Primului-Ministru român,
domnul Victor Ponta, la cel mai mare târg de produse bio din lume,
Biofach- Nürnberg ºi întâlnirea cu primarul Nürnberg-ului, domnul
Dr. Ulrich Maly, primirea de cãtre domnul Prim-Ministru Ponta a
unor tineri politicieni germane, primirea de cãtre Ministrul român de
Externe, domnul Titus Corlãþean a unei delegaþii a postului “Deutsche
Welle”, participarea Ministrului român de Externe, domnul Titus
Corlãþean la Adunarea Anualã a Saºilor Transilvãneni de la
Dinkelsbühl, participarea Primului-Ministru român, domnul Victor
Ponta ºi a Ministrului român de Externe, domnul Titus Corlãþean la
sãrbãtorirea a 150 de ani de la înfiinþarea SPD, la Leipzig, urmând ca
în perioada 10-11 iunie a.c., Primul-Ministru român, domnul Victor
Ponta sã aibã o întâlnire la nivel înalt, la Berlin, cu doamna Cancelar
Federal Angela Merkel.

Acestea ar fi semnele unui “dezgheþ” în relaþiile politice. Dar acest
“dezgheþ” a fost urmat de un nou suflu în relaþiile economice ºi
culturale româno-germane. Firme de prestigiu germane, cum ar fi
Siemens, Daimler, Bosch vor investi în România, iar landul Bavaria,
oraºul Nürnberg ºi-au manifestat sprijinul în vederea deschiderii unui
Institut Cultural Român la Nürnberg, cu o filialã la München. Prin
cuvinte cãlduroase de apreciere a acestei iniþiative culturale a statului
român, personalitãþi de marcã ale vieþii bavareze ºi din Nürnberg au
apreciat aceastã “punte culturalã” România-Germania, care este
beneficã ambelor pãrþi, partea românã promiþând deschiderea, în cel
mai scurt timp, a acestui lãcaº de culturã. 

Poate cel mai important lucru care îl poþi învãþa de la un german,
pe lângã hãrnicie, este respectarea cuvântului sau gentleman’s
agreement. Deschidere ºi dorinþã de colaborare din partea germanã
existã, mai trebuie, poate, un pic de diplomaþie ºi maleabilitate din
partea noastrã. Citeam o declaraþie a unui renumit ºi respectat
politician german, care nu poate fi suspectat de partizanat pro-Merkel,
domnul Martin Schultz. Cancelarul Federal a fost deseori acuzat de o
poziþie durã, tiranicã în ceea ce priveºte politica de austeritate în zona
euro. Poziþia domnului Martin Schultz a fost nu numai o dovadã de
bunã-creºtere, dar ºi o  dovadã a realelor sale calitãþi de politician. Cu
permisiunea dumneavostrã îl voi cita: “”Se ºtie cã sunt social-
democrat, deci nu sunt un militant al Angelei Merkel, dar nu o putem
face responsabilã de toate inconvenientele din Europa”.

O declaraþie care, pentru mine, personal, aratã cã interesul
naþional, imaginea þãrii trebuie sã fie mai presus de orgolii ºi vanitãþi
personale, existând doar o singurã politicã, cea faþã de þara ta ºi
interesele ei. O adevãratã lecþie de diplomaþie, patriotism pentru mulþi
politicieni români. Dar pentru cã se anunþã vreme bunã ºi pentru cã
am început cu Nicole, aº încheia tot cu un vers, sperând nu doar o
primãvarã a relaþiilor româno-germane,  o varã cu mult soare, dar ºi o
toamnã, plinã de roade bogate.

Ein bisschen Frieden, ein bisschen Träumen! (Un pic de pace, un
pic de vis!)

Bis später! Pe curând!
Nick Langa 

EDITORIALNoua  structurã  a
economiei  româneºti

ZZiiaarr  ddiissttrriibbuuiitt  îînn  AAuussttrriiaa,,  BBeellggiiaa  ººii  GGeerrmmaanniiaa

A câºtigat Liga Campionilor în
1997 (a trecut de Juventus în
ultimul act), dar la doar ºapte ani
distanþã a fost aproape de faliment.
Borussia Dortmund a trecut prin
clipe foarte grele în 2004 - clubul
acumulase datorii de 200 de
milioane de euro, iar un mic ajutor a
venit surprinzãtor din partea marii
rivale - Bayern Munchen: un
împrumut de douã milioane de euro. 

Borussia a trãit prin momente
delicate la începutul anilor 2000.
Fosta câºtigãtoarea a Champions
League (n.r. în 1997) a pierdut
foarte mulþi bani în urma scãderii
acþiunilor sale (formaþia este listatã
la bursã), iar datoriile grupãrii au
ajuns la aproximativ 200 de
milioane de euro.  

Aflaþi într-o situaþie criticã,

oficialii celor din Dortmund au
început sã vândã cei mai importanþi
jucãtori, precum ºi numele
stadionului (“Westfalenstadion” s-a
transformat în “Signal Iduna Park”
din decembrie 2005 ºi pânã în
2021).  

Un ajutor nesperat a venit ºi din
partea celor de la Bayern, marii
rivali împrumutându-i pe cei de la
Borussia cu douã milioane de euro.
“A fost un moment foarte greu
pentru Dortmund. Sunt un mare fan
al tradiþiilor ºi cred cã echipele nu
trebuie sã moarã din aceastã cauza”,
a declarat Uli Hoeness, preºedintele
bavarezilor.  

Episodul nu a fost însã singular,
de-a lungul timpului Bayern oferind
bani ºi altor echipe precum FC St.
Pauli sau Munchen 1860.  

“Întreagã poveste e adevãratã.
Bayern a împrumutat fostei
conduceri douã milioane de euro
între septembrie ºi octombrie 2004.
Primul milion ºi jumãtate a fost
returnat în aproape o lunã, dupã o
mãrire de capital, iar cealaltã
jumãtate a fost rambursatã în iunie
2005” - Thomas Tress, directorul
financiar al Borussiei Dortmund.  

“A fost o faptã onorabilã, dar nu
au fost banii care au rezolvat
situaþia”, a conchis Tress.  

La doar nouã ani distanþã,
Borussia Dortmund se aflã în finala
Champions League, urmând sã o
intalnesca chiar pe Bayern
Munchen (Wembley, 25 mai, ora
21:45). 

Adrian Ilincescu
Sursa: hotnews.ro

Solidaritate germanã: Bayern a pus umãrul
la salvarea Borussiei de la faliment în 2004
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Venind în întâmpinarea dorinþei
jurnalistei independente Dorina Chirilov din
Republica Moldova de a cunoaºte români de
pretutindeni ºi de a realiza emisiuni TV in
þara în care aceºtia se aflã, precum ºi în
vederea strângerii legãturilor organizaþiilor
româneºti din vestul Europei cu fraþii noºtrii
de peste Prut, Liga Asociaþiilor Româno-
Germane din Germania (LARG) ºi Asociaþia
germano-românã NIEDERSACHSEN au
iniþiat proiectul „Sã ne cunoaºtem reciproc
mai bine, în perspectiva aderãrii Republicii
Moldova la Uniunea Europeanã“
(Massmedia moldoveneascã pe urmele
românilor din Europa). Proiectul a fost în
totalitate  acceptat de partenerii moldoveni ºi
astfel, în perioada 8-27 mai 2013, o echipã
din Chiºinãu formatã din Dorina ºi Victor
Chirilov au fãcut un turneu în Germania,
Olanda, Belgia ºi Austria, realizând reportaje
TV atât despre viaþa ºi integrarea românilor ºi

a moldovenilor din aceste þãri, cât ºi în scopul
de a prezenta telespectatorilor din Republica
Moldova aspecte concrete din Uniunea
Europeanã.

La întâlnirile cu publicul, cu massmedia
ori cu oficialitãþile germane ºi române, s-au
purtat discuþii ºi s-au prezentat filme realizate
de Dorine Chirilov precum ºi s-au difuzat
materiale publicitare despre  Republica
Moldova. Echipa a fost însoþitã în Germania,
Olanda ºi Belgia de cãtre Emil Mateiaº,
preºedintele asociaþiei germano-române
NIEDERSACHSEN, iar în Austria de cãtre
Ioan Godja, preºedintele asociaþiei UNIREA
– Wiener Neustadt. Finanþarea ºi
coordonarea turneului au fost asigurate de
Asociaþia NIEDERSACHSEN. 

Partenere la proiect au fost 34 de
comunitãþi româneºti din þãrile vizitate.

Acesta a fost primul proiect comun al
asociaþiilor româneºti din Europa!

În desfãºurarea proiectului am fost
încurajaþi de Ministrul de Externe al
României, E.S.Titus Corlãþean, de Ministrul
Delegat pentru Românii de Pretutindeni

Cristian David, ºi au participat la el
Ambasadele României ºi Republicii
Moldova din þãrile vizitate, Consulatul
General al României din München ºi Viena,

Institutul Cultural Român din Bruxelles ºi
Viena, europarlamentara Viorica Dãncilã,
membrã a comisiei europene de cooperare
EU-Moldova, cât ºi Mitropolia Ortodoxã
Românã pentru Germania, Europa Centralã
ºi de Nord cu sediul la Nürnberg.

Parteneriatul masiv la acest proiect,
cãldura cu care am fost primiþi peste tot,
sprijinul logistic pe care l-am primit, fãrã de
care acest proiect nu ar fi fost posibil, aratã
încã o datã cã românii oriunde ei s-ar afla, nu
îºi uitã ºi nu îºi vor uita niciodatã fraþii de
peste Prut. Considerãm cã de data aceasta, nu
doar proiectul, ci ºi semnificaþia acestuia, este
un mare câºtig, atât pentru faptul cã a adunat
o mulþime de români în jurul lui (cine spunea
cã nu suntem uniþi?) cât ºi pentru realitatea,
cã un grup de tineri entuziaºti din Republica
Moldova, prin reportajele lor, îºi aduc
contribuþia la unitatea etnicã, lingvisticã  ºi

spiritualã a neamului nostru.
Proiectul s-a înscris ºi pe fondul aportului

pe care asociaþiile româneºti ºi moldoveneºti
din Europa îl aduc la îmbunãtãþirea imaginii
cetãþenilor celor douã þãri, atât pentru
consolidarea României în Uniunea
Europeanã cât ºi pentru viitoarea aderare a
Rep.Moldova la aceastã Uniune.

Urãm tinerilor realizatori ca din tolba
supraplinã cu imagini video ºi fotografii
culese pe parcusul celor 4300 Km parcurºi,
sã realizeze reportaje spre interesul ºi
admiraþia telespectatorilor din Rep.Moldova
ºi România. Dar la fel de important, aceºti
tineri duc cu ei multele prietenii legate cu
aceastã ocazie, duc cu ei respectul ºi stima
noastrã a tuturor, pentru ei ºi solia
româneascã cu care ei au venit în Centrul
Europei.

Ing. Emil Mateiaº  

Comunicat  de  presã
ZZiiaarr  ddiissttrriibbuuiitt  îînn  AAuussttrriiaa,,  BBeellggiiaa  ººii  GGeerrmmaanniiaa

Scriam, spre finele lunii
aprilie 2013, despre GROVE-
MOLDOVAN Art-Foundation
Braunschweig – reprezentatã de
fondatorii acesteia, familia Hans-
Joachim ºi dr. Maria Rodica
GROVE, Cetãþeni de onoare ai
municipiului Cluj-Napoca –
organizatoare a acþiunilor
umanitare cu numerele 135 ºi
136 pentru instituþii ºi persoane
particulare din Cluj-Napoca ºi
pentru Mãnãstirea Rîmeþ din
judeþul Alba. Dupã cum este deja
cunoscut, o altã componentã a
activitãþii fundaþiei este aceea de
susþinere a unor proiecte ºi
cooperãri ºtiinþifice interna-
þionale, în principal pentru
Universitatea Tehnicã din Cluj-
Napoca. Aºa încît, recent,
fundaþia a sprijinit nemijlocit
vizita Preºedintelui Universitãþii
Tehnice Braunschweig, Prof.dr.
ing. Jürgen Hesselbach (de altfel
Doctor Honoris Causa al UTCN)
ºi a vice-Preºedintelui Prof.dr.
Dieter Jahn, la Universitatea
Tehnicã din municipiul nostru.
Vizita oaspeþilor germani a fost
pregãtitã, de ambele universitãþi,
încã din noiembrie anul trecut,
cînd o delegaþie a UTCN s-a aflat

la Braunschweig.
În prima zi a vizitei, oaspeþii

germani ºi reprezentanþii
GROVE-MOLDOVAN Art-
Foundation Braunschweig au
înmînat conducerii universitãþii
clujene, rectorului Prof.dr. ing.
Aurel Vlaicu, un cadou proto-
colar constînd într-un tablou ce
reprezintã imaginea Universitãþii
Tehnice Braunschweig.

Dupã cum ne spunea dl Hans-
Joachim Grove, programul
desfãºurat timp de douã zile a
cuprins convorbiri  ºi vizite de
documentare pe parcursul cãrora
oamenii de ºtiinþã germani ºi-au
putut forma o imagine relevantã
în legãturã cu programele de
cercetare la vîrf, desfãºurate în
cadrul Universitãþii Tehnice Cluj-
Napoca. În calitate de re-
prezentantã a fundaþiei, dna dr.
Maria Rodica Grove a însoþit
delegaþia germanã ºi a contribuit
direct la organizarea vizitei.
Ambele universitãþi au avansat
ideea organizãrii unui simpozion
în luna octombrie a acestui an, la
Universitatea Tehnicã Brauns-
chweig, ocazie cu care Univer-
sitatea Tehnicã Cluj-Napoca ºi-ar
putea prezenta punctele forþã în

domeniile ei de cercetare. În ceea
ce o priveºte, GROVE-
MOLDOVAN Art-Foundation
Braunschweig situeazã în centrul
preocupãrilor ei tocmai spriji-
nirea schimburilor ºtiinþifice între
cele douã þãri, alãturi, desigur, de
programele umanitare pe care le
desfãºoarã cu regularitate.

În comunicatul de presã pe
care fundaþia l-a difuzat în
Germania se mai vorbeºte despre
faptul cã „Clujul, ca vechi centru
universitar, reprezintã pentru
mulþi informaticieni, ingineri sau
medici, un veritabil <far> al
ºtiinþei ºi cercetãrii în spaþiul est-
european. Prin cei aproximativ
100.000 de studenþi din întreaga
lume care studiazã aici, ºi
Germania profitã de pe urma
formãrii acestora, mai ales cã
foarte mulþi absolvenþi foarte
bine pregãtiþi aici iau calea
Germaniei. Multe ºtiri negative
despre România stigmatizeazã
nemeritat populaþia acestei þãri,
arãtînd doar o parte a României
reale. Dar, în orice relatare de
presã, ar trebui sã se pãstreze
mãsura”, e de pãrere Grove.
A consemnat Michaela BOCU

http://www.ziarulfaclia.ro

Proiecte ºi cooperãri ºtiinþifice susþinute de GROVE-
MOLDOVAN Art-Foundation Braunschweig/Germania
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Biblioteca Germanã „Alexan-
der Tietz“ a fost gazda unei
,,Întâlniri cu prietenii”. La întâlnirea
de suflet a participat doctorul
honoris cauza, doamna Susanne
Kastner. Domnia sa este, preºedinta
Comisiei de apãrare din Bundestag,
dar în acelaºi timp ºi preºedintele
Grupului de prietenie Româno-
German. Împreunã cu dânsa, la
Reºiþa a sosit ºi o delegaþie a
Asociaþiei „Rumänien – Soforthilfe
e.V.“. Doamna Kastner este cel mai
bun ambasador al României ºi în
calitatea sa de om politic ºi
preºedinte al Grupului de prietenie,
vrea sã schimbe concepþia ºi
pãrerea germanilor despre români ºi

România. Pentru aceasta, a decis sã
aducã oameni influenþi din
Germania în România ºi Banat
pentru a se convinge singuri ºi a
vedea adevãrul ºi cum este cu
adevãrat în România cu ochii lor.

Susanne Kastner este o mare
susþinãtoare a turismului ºi doreºte
sã se implice în salvarea Semmerin-
gului românesc, cea mai veche cale
feratã din România, Oraviþa- Anina.
Pentru aceasta va face cunoscutã
situaþia acestui monument, dar sal-
varea poate veni doar din România.

Presedintele Comisiei de
aparare ºi al Grupului de prietenie
româno-germanã din Bundestag,
Susanne Kastner, a afirmat, la

Reºiþa, cã se va implica în gãsirea
unor soluþii pentru ca ruta Oraviþa-
Anina, cea mai veche cale feratã
montanã de pe teritoriul actual al
României, sã nu fie închisã.

Deputatul german Susanne
Kastner, însoþitã de o delegaþie din
Berlin, a efectuat la sfârºitul lunii
mai, o vizitã în judeþele din vestul
þãrii. Vizita deputatului german în
Banat a fost axatã atât pe aspecte
politice, cât ºi sociale, turistice ºi
culturale. Un punct important pe
agenda politicianului este  traseul
de cale feratã Oraviþa-Anina, care,
la 150 de ani de la darea în
folosinþã, riscã sã fie desfiinþat.

http://www.infocs.ro

Cel mai bun ambasador al României în Germania-
vicepreºedinta Bundestag-ului, s-a aflat în Banat
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Afirmaþia aparent contradictorie le
aparþine economiºtilor Deutsche Bank, potrivit
Wall Street Journal.  Cu toate cã recesiunea din
zona euro a dus la deprecierea monedei unice
de la sfârºitul anului 2009, aceasta a recuperat
pierderile în cele mai acute faze ale crizei,
explicã analiºtii Deutsche Bank.  În cursul lui
2012, moneda europeanã a încheiat anul

aproximativ la acelaºi nivel la care se afla în
ianuarie, de circa 1,30 de dolari pentru un euro,
deºi pe timpul verii coborâse undeva la 1,20 de
dolari/euro. În plus, susþin economiºtii
germani, ºocul transmis în luna martie din
Cipru nu a influenþat prea mult moneda unicã
europeanã. Potrivit Deutsche Bank, investitorii
europeni sunt mai înclinaþi sã sprijine moneda
unicã în momentele întunecate ale existenþei
sale prin repatrierea capitalului ºi printr-o
dispoziþie mai redusã de a investi.  Acum, euro
pare sã fi trecut de situaþia criticã, riscul

perceput cu privire la destrãmarea zonei euro
fiind diminuat acum.  În condiþiile în care
Ciprul se menþine pe linia de plutire, ignorând
faptul cã normele dure de control impuse
pentru insula mediteraneanã anuleazã
oarecum noþiunea de monedã “unicã”,
probabil cã euro va rezista.  “Marea problemã
din ultimii cinci ani nu a fost absenþa fluxurilor

de capital în zona euro, care s-au menþinut
remarcabil de solide. A fost aversiunea internã
faþã de risc. Reducerea riscurilor ºi o
îmbunãtãþire treptatã a ciclului de afaceri ar
putea sã determine ieºirea acestor fluxuri”, au
afirmat Bilal Hafeez ºi George Saravelos de la
Deutsche.  Acest aspect, coroborat cu întãrirea
dolarului constituie reþeta deprecierii monedei
unice sub 1,20 dolari pânã la sfârºitul acestui
an, de la 1,28 dolari în prezent. 

Mihai Matei
Sursa: manager.ro

Cancelarul german,
Angela Merkel, a primit
joi, 23 mai a.c.,la
Bruxelles, Premiul
iudaismului european,
recompensã decernatã de
Conferinþa rabinilor
europeni ºi Comunitatea
evreiascã din Belgia, în
semn de mulþumire
pentru „contribuþia sa la
dezvoltarea comunitã-
þilor evreieºti în
Germania”.

ªefa cabinetului german a primit aceastã
distincþie în cursul unei ceremonii organizate la
Marea Sinagogã din Bruxelles, dupã încheierea
summitului liderilor europeni.

Premiul iudaismului european onoreazã o
personalitate care serveºte în acelaºi timp
cauza europeanã ºi pe cea a iudaismului.

Cancelarul german este „o femeie care se
bate pentru valorile fundamentale: deschiderea,
toleranþa ºi respectul demnitãþii. Ea a luat
întotdeauna poziþie împotriva oricãrei forme de
rasism ºi a fost în fruntea luptei împotriva
antisemitismului”, a menþionat, înainte de
înmânarea premiului, marele rabin al
Bruxellesului, Albert Guigui.

„Având în vedere istoria secolului al XX-
lea, acordarea acestei distincþii evreieºti unei

înalte personalitãþi politice germane reprezintã
un eveniment bogat în simboluri”, a mai
subliniat Guigui, potrivit Agerpres. 

„Este o nouã paginã care se deschide în
cadrul prieteniei ºi respectului reciproc, dupã o
perioadã sumbrã marcatã de diverse lovituri
pentru comunitatea evreiascã, dar ºi pentru
Germania”, a insistat el. „Rabinii europeni nu
au uitat nici acþiunea sa eminamente pozitivã
pentru menþinerea dreptului la circumcizie în
Germania”, a mai reamintit Albert Guigui.
Creat în urmã cu doi ani, Premiul iudaismului
european a fost înmânat pentru prima datã anul
trecut fostului preºedinte al Parlamentului
European, Jerzy Buzek.

Simona Mãtieº
Sursa: evz.ro

Deutsche
Bank: Euro

se va
prãbuºi
atunci

când criza
va lua
sfârºit 

Angela Merkel a primit PREMIUL
IUDAISMULUI EUROPEAN
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Sâmbãtã, 1 Iunie a.c, la Salonul
Internaþional de Carte Bookfest 2013, sub
egida Editurii Universitare a fost
prezentatã cartea “Holocaust. Destine la
rãscruce”, scrisã de colega noastrã,
jurnalista Elena Chiriþã. A fost un moment
deosebit ºi emoþionant, în acelaºi timp,
având onoarea ºi privilegiul sã fim
prezenþi alãturi de colega noastrã la
evenimentul desfãºurat sub egida
Bookfest 2013. “Pentru noi care am venit
din Transnistria, de la moarte, este
important ca tinerii de astãzi sã ºtie ce li
s-a întâmplat evreilor. Aplaud efortul
fãcut de autoarea acestei cãrþi ºi sunt
fericit cã, acum, m-am întors în þara în

care m-am nãscut. M-am întors în
libertate. Au fost vremuri când mi se
spunea: “ jidan parºiv, du-te la Palestina!”.

Împreunã cu soþia, fiica ºi ginerele
meu, am venit special din Venezuela, sã
fim alãturi de Elena, pentru cã deºi un
este evreicã, a petrecut mult timp sã scrie
aceastã carte. Ea a vrut sã scrie despre ce
au îndurat evreii în Transnistria. Dacã
cineva mi-ar oferi, acum, sã trãiesc încã
3000 de ani, cu condiþia sã revin la vârsta
de 15 ani ºi sã stau trei ani în lagãrele din
Transnistria, nu aº vrea pentru nimic în
lume sã mai am 15 ani”, a spus Hillo
Ostfeld, evreu de origine românã
supravieþuitor al Holocaustului. Soþia sa, Klara Ostfeld, de asemenea, victimã a

ororilor naziste petrecute în timpul
regimului Antonescu, prezentã la
eveniment, a vorbit despre condiþiile
inumane în care ea, un copil de numai 10
ani, împreunã cu familia, a trebuit sã le
suporte în lagãrul de la Moghilev din
Transnistria, pentru singura vinã ca s-a
nãscut evreicã. La lansarea cãrþii
Holocaust. Destine la rãscruce, au mai luat
cuvântul Cristian David - ministrul
delegat pentru Românii de Pretutindeni,
scriitorul Radu F. Alexandru, Florian
Alexandru, directorul Institutului Naþional
pentru Studierea Holocaustului în
România Elie Wiesel , autoarea –
jurnalista Elena Chiriþã ºi Vasile Muscalu,
directorul Editurii Universitare.
Dramaturgul Radu. F. Alexandru a citit ºi

un mesaj emoþionant trimis de Profesorul
Emerit Dr. Jean Askenasy de la
Universitatea Tel-Aviv.

La acest eveniment editorial au mai
participat ambasadori români ºi strãini, alþi
membri ai Corpului Diplomatic,
personalitãþi din mediul academic, oaspeþi
din Elveþia, Venezuela ºi SUA, precum ºi
mulþi alþi vizitatori la Bookfest, interesaþi de
lansarea acestei cãrþi-document. Autoarea a
menþionat cã lucrarea este o premierã pentru
România ºi se deosbeºte de alte cãrþi scrise
pe tema Holocaustului, pentru cã pune în
oglinda mãrturia supravieþuitoarei Klara
Ostfeld cu concluziile istorice rezultate în
urma cercetãrilor fãcute de Comisia
Internaþionalã pentru Studierea
Holocaustului în România.

Redacþia “Aºii Români”

Lansare de carte

Revista Niram Art, în colaborare
cu Universitatea Complutense din
Madrid, a organizat vineri, 25 mai
2013, Primul Congres al literaturii
science-fiction. Evenimentul,
moderat de scriitorul de origine
românã Fabianni Belemuski, a avut
loc în Facultatea de Jurnalism ºi a fost
preluat de postul Radio Complutense
din Madrid. Participanþii la aceastã
primã întâlnire de specialitate au fost criticul
literar Fernando Ángel Moreno, scriitorul
Eduardo Vaquerizo ºi specialistul în literaturã
SF spaniolã ºi românã Mariano Martín
Rodríguez. Mariano Martín Rodríguez s-a
referit la Gheorghe Sãsãrman ca fiind unul
dintre cei mai importanþi autori ai acestui gen
din toatã Europa ºi a analizat amplu în cadrul
conferinþei sale, cartea Cuadratura cercului, pe
care el a tradus-o în limba spaniolã. “Sãsãrman
a operat o mutaþie, deschizând alte posibilitãþi în
literatura SF”, a precizat criticul.

Cartea lui Sãsãrman a fost omagiatã de
Rodríguez în cadrul actului de la Madrid, la
puþin timp dupã ce, în Statele Unite, s-a celebrat
o întâlnire între criticul spaniol ºi celebra
scriitoare Ursula K. Le Guin, în jurul figurii lui
Sãsãrman. Le Guin, cea mai cunoscutã autoare
contemporanã de science-fiction, a fost atât de
impresionatã de Cuadratura cercului (La
cuadratura del círculo) încât a tradus-o din
spaniolã în limba englezã, recunoscundu-i astfel

lui Sãsãrman profunda valoare literarã în lumea
SF-ului.

Mariano Martín Rodríguez, specialist în
limbi romanice, a studiat pânã în prezent diferite
aspecte ale literaturii române moderne ºi a
publicat, printre altele, douã ediþii bilingve ale
tânãrului Eugen Ionescu: Hugoliada ºi Destellos
y teatro, text care i-a servit dramaturgului pentru
Cântãreaþa chealã.

La întâlnirea de specialitate de la Madrid au
participat atât maeºtrii vechii gãrzi science-
fiction spaniole, cât ºi reprezentanþii celei noi.
Printre ei, scriitorul Eduardo Vaquerizo, autorul
romanului Ultima noapte a Hipatiei, best seller
science-fiction în Spania ºi Fabianni Belemuski,
autor al volumului de prozã scurtã Locuitorul
fictiv, în curs de apariþie la editura Niram Art.
Primul Congres al literaturii science-fiction,
întâlnire anualã a iubitorilor acestui gen literar, a
fost un succes, iar colaborarea dintre Revista
Niram Art ºi Universitatea Complutense va face
posibile ºi urmãtoarele ediþii.

Redacþia “Aºii Români”

Gheorghe Sãsãrman, omagiat
la Madrid în cadrul Primului

Congres al literaturii SF

Liberalizarea pieþei muncii, începând
cu 1 ianuarie 2014, nu va conduce la un
flux sporit de lucrãtori români, a afirmat
ministrul german al Muncii, Ursula von
der Leyen.  

În schimb, va aduce beneficii
economice ambelor þãri, se aratã într-un
comunicat al ministerului Muncii,
Familiei, Protecþiei Sociale ºi Persoanelor
Vârstnice (MMFPSPV), remis cãtre

Agerpres. 
Pe data de 22 mai a.c. a avut loc, la

Berlin, vizita ministrului român al Muncii,
Mariana Câmpeanu. Aceasta este prima
vizitã oficialã în Germania a unui ministru
român al Muncii, dupã aderarea României
la Uniunea Europeanã.  

În cadrul acestei vizite, ministrul
român s-a întâlnit cu omologul sãu
german, Ursula von der Leyen, pentru a
discuta aspecte ce þin de colaborarea
bilateralã ºi la nivel european. 

Discuþiile celor doi miniºtri au avut

loc ºi în contextul liberalizãrii pieþei
germane a muncii începând cu 1 ianuarie
2014, subliniindu-se importanþa
consolidãrii cooperãrii bilaterale în
domeniul muncii ºi afacerilor sociale la
nivel instituþional. 

Momentul liberalizãrii pieþei muncii
va produce schimbãri semnificative în
ceea ce priveºte fluxurile de lucrãtori
români, bazându-se pe studiile efectuate,

dar ºi pe experienþa cu UE8, spunea
ministrul german al Muncii ºi Afacerilor
Sociale. 

De asemenea, ministrul Von der
Leyen a considerat cã liberalizarea
completã a pieþei muncii va aduce
beneficii economice ambelor state.
Ministrul român a avut de asemenea
întâlniri cu reprezentanþii comunitãþii
româneºti din Germania ºi cu membrii
Asociaþiei Oraºelor Germane.
Paul Maximillian

Sursa: manager.ro

Germanii nu
se tem de
fluxul de
români, dupã
liberalizarea
pieþei muncii



Grupul german Bosch va deschide în
acest an douã noi unitãþi de producþie în
România, la Cluj-Napoca ºi Blaj, pentru
care va investi pânã la sfârºitul anului
120 milioane euro ºi va angaja 600 de
persoane, potrivit Mediafax.

Unitatea de producþie din Blaj
urmeazã sã fie deschisã în 8 iunie, în
timp ce fabrica de la Cluj -Napoca este
programatã pentru ultimul trimestru din
acest an. La Blaj, Bosch deþinea deja o
unitate pentru tehnicã liniarã, care a fost
extinsã cu o fabricã de senzori de turaþie
pentru sistemele de control al ºasiului,
dedicaþi industriei auto, dupã o investiþie
de circa 50 milioane de euro. Cu o
suprafaþã de 50.000 de metri pãtraþi,
unitatea de la Blaj va angaja încã 300 de
persoane pânã la sfârºitul anului,
ajungând la un total de circa 900
angajaþi. La Cluj-Napoca, grupul
construieºte un nou centru de producþie,
cu o suprafaþã dfe 38.000 metri pãtraþi,
pentru care sunt prevãzute investiþii de
77 milioane de euro. Unitatea va avea
300 de angajaþi. Fabrica de la Cluj-
Napoca va produce unitãþi electronice de
comandã pentru autovehicule. La
începutul anului 2013, compania avea în
România 1.400 de angajaþi. Bosch mai
are în Bucureºti o firmã de distribuþie de
scule electrice, sisteme de încãlzire,
sisteme de securitate, siguranþã ºi
comunicaþii ºi echipamente auto pentru
piaþa de aftermarket, iar în Timiºoara se
aflã un centru de comunicare. Anul
trecut, compania a obþinut în România
vânzãri de 180 milioane de euro în anul
2012, cu 4,5% mai mici faþã de valoarea
din 2011. “Suntem mulþumiþi de evoluþia

pe care compania a înregistrat-o în 2012
în România. Acesta este motivul pentru
care dorim sã ne extindem pe piaþa din
România ºi sã continuãm sã investim
aici”, a declarat, într-un comunicat,
Brigitte Eble, reprezentanta grupului
Bosch în România. La nivel global,

grupul Bosch cuprinde Robert Bosch
GmbH ºi cele aproape 360 de filiale ºi
companii regionale din peste 50 de þãri.
În anul fiscal 2012 vânzãrile grupului au
crescut cu 1,9%, la 52,5 miliarde de
euro.

Sursa: realitatea.net
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Parisul ºi Berlinul au lansat marþi, 28 mai
a.c., o “ofensivã” franco-germanã vizând
crearea de locuri de muncã pentru tineri în
Europa, care urmeazã sã fie finalizatã la
începutul lui iulie, la Berlin, François
Hollande anunþând cã acþioneazã împreunã
cu Angela Merkel, aºteptatã joi, 30 mai a.c.,
la Paris, relateazã AFP. “Este necesar sã
acþionãm de urgenþã. ªase milioane de tineri
(cu vârsta între 15 ºi 24 de ani) sunt ºomeri în
Europa”, iar “aproape 14 milioane nu au un
loc de muncã, nu urmeazã studii sau nu
urmeazã cursuri de ucenicie”, a subliniat
preºedintele francez într-un colocviu la Paris.

“Ofensiva vizând crearea de locuri de
muncã pentru tineri este lansatã astãzi
(marþi)”, a declarat el, oferind asigurãri cã
este “de acord cu cancelarul Angela Merkel în
vederea atingerii unui veritabil plan pentru
(crearea de) locuri de muncã pentru tineri încã
din acest an”. Hollande i-a primit pe miniºtrii
Muncii francez Michel Sapin, german Ursula
von der Leyen ºi italian Enrico Giovanniniai,
împreunã cu miniºtrii Finanþelor francez
Pierre Moscovici ºi german Wolfgang
Schäuble. Miniºtrii au trasat direcþiile mari
ale acestui plan franco-german, intitulat
“Iniþiativa europeanã pentru creºtere ºi creare
de locuri de muncã”. El se va sprijini pe trei
pârghii - ºi anume accesul IMM-urilor la

credite, dezvoltarea de alternative ºi
mobilitatea geograficã - ºi va încerca sã
optimizeze utilizarea unor fonduri europene
existente. “În cadrul IMM-urilor ºi
(sistemului) Protecþiei Mamei ºi Copilului se
creeazã cele mai multe locuri de muncã
pentru tineri, ele este necesar sã fie susþinute”,
a subliniat Michel Sapin. “Numeroase IMM-
uri, care sunt coloana vertebralã a economiei
noastre, sunt pregãtite sã producã, dar au
nevoie de capital. Însã au acces la acesta cu
un cost exorbitant. Intenþionãm sã spargem
acest cerc vicios, cu ajutorul Bãncii Europene
pentru Investiþii (BEI)”, a adãugat Ursula von
der Leyen. “A doua pârghie este dezvoltarea
de alternative. Noi prezentãm o întârziere
considerabilã în comparaþie cu Germania. Cu
siguranþã ºi din acest motiv ºomajul este mult
mai slab acolo”, a continuat Sapin, adãugând
cã a “treia pârghie este mobilitatea, pe
teritoriul naþional ºi în Europa”. Ideea este de
a garanta în Europa cã niciun tânãr nu rãmâne
timp de patru pânã la ºase luni fãrã un loc de
muncã, formare sau stagiu de pregãtire.

Un Erasmus pentru ucenici
Totuºi nu este necesar sã li se “facã

promisiuni tinerilor pe termen scurt, pe care
nu le vom respecta pe teren lung”, a avertizat
Wolfgang Schäuble, insistând asupra ne-

cesitãþii privilegierii
unor reforme
structurale destinate
ameliorãrii compe-
titivitãþii economiilor.
Acest dosar, care
marcheazã reluarea
dialogului franco-
german, se va afla în
centrul vizitei de
lucru a lui Merkel joi
la Paris. El va
constitui totodatã o
adevãratã piesã de
rezistenþã a su-
mmitului european
din perioada 27-28 iunie. Planul va fi finalizat
pe 3 iulie, la Berlin, într-o reuniune a
miniºtrilor Muncii din cele 27 de state
membre UE prezidatã de Merkel, în prezenþa
lui Hollande.

“Acolo va fi necesar sã dãm o nouã
amploare acestui plan pentru crearea de locuri
de muncã pentru tineri” cu scopul de a evita o
“rupturã” de generaþii, a pledat Hollande, care
urmeazã sã discute despre plan ºi cu Mariano
Rajoy, marþi seara, la Paris. În contextul în
care Germania înregistreazã “doar” 8%
ºomeri în rândul tinerilor în vârstã de 15-24
de ani din cadrul populaþiei active, cel mai

scãzut nivel în UE, Franþa înegistreazã peste
25%, Italia ºi Portugalia peste 38%, iar Grecia
ºi Spania chiar ºi peste 55%. O sumã de ºase
miliarde de euro este prevãzutã pentru crearea
de locuri de muncã pentru tineri, în cadrul
proiectului de buget european pentru
perioada 2014-2020, pe care Parlamentul
European (PE) urmeazã sã îl adopte. François
Hollande doreºte ca aceste fonduri sã poatã fi
mobilizate “foarte repede”. Preºedintele fran-
cez a reluat, de asemenea, ideea unui “Eras-
mus pentru ucenici”, dupã modelul celui care
existã pentru studenþi. “ªi acolo existã
fonduri, sã le mobilizãm”, a îndemnat el.

Parisul ºi Berlinul au declanºat o “ofensivã” vizând
creare de locuri de muncã pentru tineri în UE

ZZiiaarr  ddiissttrriibbuuiitt  îînn  AAuussttrriiaa,,  BBeellggiiaa  ººii  GGeerrmmaanniiaa

Imaginea imigrantului semianalfabet nu mai corespunde
realitãþii. De câþiva ani se stabilesc în Germania tot mai mulþi
tehnicieni, maiºtri ºi absolvenþi de studii superioare. Aproape
fiecare al doilea imigrant are astãzi pregãtire superioarã.

Imigranþii care se stabilesc azi în Germania au, potrivit
unui studiu actual, o pregãtire superioarã comparativ cu
media populaþiei germane. Mai exact, 43 la sutã din
imigranþii cu vârste cuprinse între 15 ºi 65 de ani, sunt fie
maiºtri, fie tehnicieni, fie absolvenþi de studii superioare. În
populaþia autohtonã, procentul celor cu aceeaºi pregãtire este
de doar 26 la sutã, mai relevã studiul comandat de Fundaþia

Bertelsmann. În consecinþã, fundaþia pledeazã pentru
primirea unui numãr ºi mai mare de specialiºti în þarã, ºi din
state nemembre ale UE.

Potrivit analizei efectuate de Herbert Brücker, cercetãtor
al pieþei muncii, nivelul de calificare al celor care se stabilesc
în Germania a crescut continuu începând din anul 2000.
Specialistul vorbeºte despre “o nouã structurã a imigraþiei”,
care nu împovãreazã casele de asigurãri sociale. Dimpotrivã,
fondurile de pensii, ºomaj ºi asigurãrile de sãnãtate profitã de
pe urma acestei transformãri, iar beneficiile lor vor fi cu atât
mai mari cu cât numãrul imigranþilor cu studii va creºte.
Brücker a contrazis totodatã teza cã imigraþia produce
automat o scãdere a salariilor în Germania. Fãrã imigranþi,
populaþia activã ar scãdea în Germania pânã în anul 2050 la
27 de milioane de oameni, faþã de 45 de milioane în prezent.
Potrivit Oficiului Federal pentru Statisticã de la Wiesbaden,
în 2012, s-au stabilit în Germania mai bine de un milion de
oameni - un nivel nemaiatins din anul 1995.

Sursa: dw.de

Bertelsmann: Imigranþii sunt tot
mai bine pregãtiþi profesional

Bosch va investi 120 milioane euro în douã
fabrici în România ºi va angaja 600 de persoane
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Premierul Victor Ponta va
întreprinde în zilele de 10 ºi 11 iunie
o vizitã oficialã la Berlin unde va
întâlni pe cancelarul Angela
Merkel. Este o vizitã îndelung
pregãtitã, aºteptatã la Bucureºti cu
speranþã ºi nerãbdare. Ministrul de
Externe Titus Corlãþean a anunþat
aceastã vizitã cu o sãptãmânã în
urmã fãrã sã ofere însã prea multe
detalii. Între timp însã avem
confirmãri cã întâlnirea dintre
cancelarul Angela Merkel ºi
premierul Victor Ponta se va
desfãºura la Berlin în data de 10
iunie. În cercurile politice oficiale
de la Bucureºti, perfectarea acestei
vizite este vãzutã ca o izbândã
politicã semnificativã, menitã sã
risipeascã norii care se adunaserã
deasupra relaþiei româno-germane
dupã criza politicã din vara anului
trecut. Între timp situaþia politicã
din România a intrat pe un fãgaº
stabil ºi mult mai previzibil, dar o
serie de aspecte ale politicii

româneºti ar avea poate nevoie de
reconfirmãri explicite ºi poate mai
cu seamã de angajamente
personale. De aceea Berlinul este
interesat sã cunoascã mai bine
perspectiva româneascã, iar
Bucureºtiul, dupã cât ne putem da
seama, manifestã o mare preocu-
pare de a recâºtiga încrederea
Germaniei. Primul ministru Victor
Ponta a depus strãduinþe extrem de
mari pentru a dovedi partenerilor
occidentali cã noua putere de la
Bucureºti nu intenþioneazã sã
scoatã România de pe traseul ei
european ºi aceste lucru a fost
vizibil pe mai multe planuri:
politica economicã a urmat cu
stricteþe planurile convenite cu FMI
ºi UE, iar cât priveºte modificarea
Constituþiei au existat foarte multe
dovezi cã lucrurile se îndreaptã într-
un sens care dezminte îngrijorãrile.
Dar desigur cã acestea sunt doar
liniile mari la care ar trebui
adãugate subiectele particulare ºi

detaliile care au dat de fiecare datã
substanþã oricãrei diplomaþii.

Privitã de la oarecare distanþã,
politica României faþã de Germania
a avut anumite accente care ar
pretinde poate clarificãri. Primul
ministru Victor Ponta a dat de
înþeles la un moment dat, în
prelungirea mesajelor din campania
electoralã, cã doreºte o coalizare a
stângii europene împotriva politicii
de austeritate sau mai precis
împotriva politicii promovate cu
asiduitate de cancelarul Angela
Merkel. În acest scop el a lansat
mesaje de amiciþie cãtre Francois
Hollande ºi socialiºtii francezi, care
se gãsesc însã ei înºiºi într-o mare
dificultate. Incapacitatea Franþei de
a da un rãspuns economic
convingãtor scade credibilitatea
socialiºtilor francezi ºi bineînþeles
cã descurajeazã complet ”frontul”
anti-german. Cu atât mai mult cu
cât politica europeanã a guvernului
de la Berlin este susþinutã în

realitate de o mare coaliþie de facto,
socialiºtii germani din Bundestag
oferind întreaga susþinere faþã de
mãsurile legate de salvarea
monedei comune. De altfel ºi
Parisul dupã o scurtã acoladã
germanofobã tinde sã recupereze
vechea solidaritate franco-germanã.
Joi (30 iunie 2013), în premierã,
preºedintele Francois Hollande ºi

cancelarul Angela Merkel au dat o
declaraþie comunã în pregãtirea
viitorului Consiliu European. În
aceste împrejurãri este vital pentru
guvernul de la Bucureºti sã-ºi
reevalueze strategiile ºi sã caute o
reconstituire a relaþiei cu Germania
care, la Berlin, va fi cititã ca o con-
firmare a angajamentului european.

Sursa: dw.de

Victor  Ponta  la  Berlin
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Ionela van Rees-Zota
-jurist dreptul român-

- constituiri ºi înmatriculãri societãþi comerciale,
asociaþii, fundaþii etc cu acþionariat strãin.

- avize favorabile eliberate de Instituþiile 
abilitate din Germania ºi România în vederea

obþinerii avizului pentru desfãºurarea de activitãþi
comerciale, studiu etc

- obþinerea ºi elaborarea actelor în vederea
cãsãtoriei

- orice alte probleme juridice care cointereseazã o
persoanã fizicã de cetãþenie strãinã, aflatã pe teritoriul

Germaniei sau României.
Telefon: 01603373128 

E.mail: asii.romani@yahoo.com

Denise Klüwer
avocatã în dreptul german 

consiliere ºi reprezentare
juridicã 

specializare pe dreptul
familiei, dreptul penal, dreptul

muncii, dreptul de chirie 
de asemenea, dreptul social,

dreptul de asigurãri, dreptul de
circulaþie, dreptul comercial etc 

Tel. 09131/976477; 
Mobil 0177/2169756

E-Mail kanzlei@kluewer.eu
sau avocat@kluewer.eu 

Internet www.kluewer.eu

Ambele persoane cunosc limba românã. Vã rugãm sã vã adresaþi (în funcþie de problema dumneavoastrã)
pentru dreptul german - doamnei Klüwer, drept român - doamnei van Rees- Zota

CCuurriieerr  jjuurriiddiicc  CCuurriieerr  jjuurriiddiicc  CCuurriieerr  jjuurriiddiicc  CCuurriieerr  jjuurriiddiicc  

Familiile strãine vor putea în
curând sã angajeze au pairs din afara
UE, cât timp vorbesc în gospodãrie
limba germanã; guvernul de la

Berlin doreºte sã relaxeze legislaþia
privind bonele, informeazã
thelocal.de.   Pânã acum, au pairs-ii
din afara UE puteau fi angajaþi doar

de familii în care cel puþin un adult
era german sau cetãþean UE ºi unde
limba germanã era principala
vorbitã.  Aceste reguli vor fi
eliminate de noile reglementãri, care
vor majora vârsta maximã pentru au
pairs-ii non-UE de la 25 la 27 de ani
ºi le va permite sã lucreze ºi în
gospodãrii unde nu se vorbeºte
limba germanã în mod principal (dar
unde se vorbeºte, într-o oarecare
mãsurã, limba germanã). 

Suddeutsche Zeitung a scris
vineri cã noile regulamente vor intra
în vigoare la începutul lunii iulie;
aceasta nu le va permite însã, în
continuare, au pairs-ilor sã vinã în
Germania ºi sã stea în familii din
þãrile lor natale. 

Cu ajutorul noilor regulamente,
oamenii vor putea cere mai rapid azil
în Germania, pentru a lucra, a
precizat cotidianul german. 

Cei cu statut “tolerat”, care pot
sta în Germania, chiar dacã nu au
primit azil politic în mod oficial, vor

putea sã lucreze dupã patru ani - ºi
vor fi încadraþi în acordul specific al
Agenþiei Germane pentru Ocuparea
Forþei de Muncã. 

Permisiunea nu mai este
necesarã pentru refugiaþii “toleraþi”,
care vor sã înceapã o pregãtire
profesionalã; vor putea face acest
lucru dupã un an de ºedere în
Germania. Chiar dacã numãrul celor
care cautã azil în Germania se aflã în

creºtere, numãrul celor care obþin
permisiune de la AGOFM (BA) sã
lucreze a scãzut semnificativ de-a
lungul anilor recenþi. 

În 2007, BA a emis 10.000 de
permise de muncã, în timp ce în
2009, numãrul lor a ajuns la 3.700 ºi
în 2012, la doar 828, informeazã
thelocal.de ºi Suddeutsche Zeitung. 

Silviu Marian Bãnilã
Sursa: manager.ro

Germania relaxeazã legile în privinþa au pairs pentru familiile non-germane
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Pe durata mai multor seri, românii s-au
putut bucura de prestaþiile, unele dintre ele
excepþionale, ale unor oameni talentaþi,
necunoscuþi publicului larg. Toate acestea s-
au întâmplat în emisiunea “ROMÂNII AU
TALENT”, difuzatã de postul ProTv. Dupã
mulþi ani, de la îndrãgita actriþã Daniela
Anencov, celebrã pentru emisiunea “Daniela
ºi Aºchiuþã”, publicul românesc a avut ocazia
sã vadã pe micul ecran un cuplu actor-pãpuºã,
Eduard Sandu ºi Nea Alecu. Dar sã îl lãsãm
pe actorul Eduard Sandu sã ne povesteascã
mai multe despre cariera ºi planurile sale de
viitor.

Ionela van Rees Zota (I.v.R.Z):  Cine
este Eduard Sandu. Dar prietenii lui,
Romeo ºi Nea Alecu? 
Eduard Sandu (E.S): Am fost actor la

Teatrul “Mihai Eminescu” din Botoºani
începând cu anul 2003 pânã în anul 2011,
când m-am hotãrât sã îmi dau demisia ºi sã
plec la Bucureºti pentru a încerca sã fac mai
multe pentru viaþa mea.Sunt un om cu ambiþie
ºi mereu am crezut cã pot mai mult ºi cred cã

am gãsit ºi calea prin care sã pot demonstra
acest lucru. Fãrã sprijin e destul de greu sã
realizezi ceva ºi atunci m-am gândit sã fac
ceva ce la noi este nou, care deocamdatã nu
este atât de cunoscut ºi nu sunt mulþi care fac
asta. Eu nu cunosc decât unul (care a apãrut o
datã cu mine). Aºa cã m-am hotãrât sã devin
ventriloc, inspirat fiind de cunoscutul ventri-
loc Jeff Dunham. Nu-i atât de uºor sã devii
ventriloc, te hotãrãºti ºi a doua zi eºti ventriloc.
Norocul meu a fost cã aveam deja niºte date,
pentru cã eu am terminat Facultatea de Teatru
din Iaºi, secþia Arta Actorului Mânuitor de
Pãpuºi ºi Marionete. Aºa cã, dupã o perioadã
destul de lungã în care am exersat, am reuºit sã
fac asta. Romeo este prima mea pãpuºã, este o
pãpuºã de ventriloc clasicã ºi care m-a ajutat
foarte mult, fiind foarte simpatic. Nea Alecu e
deja altã poveste. Pe el l-am luat ºtiind cã
vreau sã îl folosesc în semifinala “ROMÂNII
AU TALENT”. L-am cãutat destul de mult
pânã sã îl gãsesc, caracterul lui ºi modul
simpatic în care aratã m-a ajutat enorm sã trec
în etapa finalã a concursului. 

I.v.R.Z : Cum aþi ajuns la “ROMÂNII
AU TALENT”? V-aþi aºteptat sã
ajungeþi pânã în finalã? 
E.S : Când exersam pentru a deveni

ventriloc, ºtiam deja cã vreau sã particip la
concursul “ROMÂNII AU TALENT”.
Voiam sã particip pentru cã lumea nu ºtie ce
înseamnã ventrilogia, voiam sã arãt
oamenilor cã, dacã apare o pãpuºã pe un afiº,
nu e un spectacol pentru copii. Din pãcate, la
noi existã ideea asta cã spectacolele în care
apar pãpuºi sunt pentru copii.  În afarã sunt
atâtea spectacole cu pãpuºi care sunt adresate
publicului matur. ªi nu vobesc aici strict de
ventrilogie. Mã aºteptam sã ajung pânã în
semifinalã, într-un fel ºtiam cã ce fac poate fi
destul de apreciat, pentru cã e altceva ºi
pentru cã o fãceam destul de bine. M-am
pregãtit mult pentru semifinalã, dar ºi faptul
cã am mai jucat spectacole m-a ajutat sã
evoluez ºi cred cã de la preselecþii pânã la
semfinalã am devenit mai bun. Finala fost o
surprizã dar, în acelaºi timp, când m-am
hotãrât sã particip la aceastã emisiune, aveam
ca scop finala ºi mã gândeam cã pot obþine un
loc. Am fost extrem sã bucuros sã vãd cã
oamenii au primit bine momentul din
semifinalã ºi speram ca în finalã sã fiu în
primii trei clasaþi. Pentru finalã timpul de
pregãtire a fost foarte scurt, ºtiam cã lumea
are aºteptãri mari, aºa cã am avut emoþii
foarte puternice. 

I.v.R.Z : Având în vedere cã, de-a
lungul anilor, românii au participat la
una din cele mai cunoscute emisiuni din
Germania, “DAS SUPER TALENT”,
ajungând chiar în primele trei locuri, v-
aþi gândit sã vã înscrieþi ºi aici? 
E.S : Da, m-am gândit sã mã înscriu pen-

tru a participa ºi în emisiunea “DAS SUPER
TALENT”, dar e puþin mai greu pentru cã am
nevoie de un text în englezã sau în germanã.
ªi mai e o problemã: nu cunosc umorul
german. Dar nu se ºtie niciodatã! 

I.v.R.Z : Cum sunt primiþi Edy ºi
prietenii lui la spectacolele din

România? 
E.S : Deocamdatã, am avut spectacole

doar înainte de emisiune ºi nu veneau foarte
mulþi oameni, pentru cã publicitatea pe care o
fãceam era destul de slabã. Însã Ccei care
veneau plecau mulþumiþi ºi amuzaþi. Dar cu
siguranþã, de acum înainte, va fi mult mai
bine. 

I.v.R.Z : Care sunt proiectele dum-
neavoastrã de viitor? 

E.S : Acum vreau sã realizez un
spectacol la nivel mare, asta însemnând sã
mai creez niºte personaje, texte, poate ºi
decor.Îmi doresc  sã fie un spectacol aºa cum
sunt cele din afarã, un spectacol gândit pânã
la cel mai mic amãnunt.Pentru asta trebuie o
investiþie serioasã, aºa cã, deocamdatã, încep
sã strâng bani. 

I.v.R.Z :  Câteva gânduri pentru
cititorii agenþiei de presã “AªII
ROMÂNI” ºi ziarului “VOCEA TA”? 
E.S : Am fost plãcut surprins sã aflu cã

oameni din afara þãrii care au urmãrit
emisiunea, m-au plãcut ºi chiar m-au votat.
Am primit numeroase mesaje de felicitare.
Mã înclin în faþa lor ºi le mulþumesc tuturor
pentru susþinere, pentru încredere ºi pentru
voturile acordate. 

Ionela van Rees Zota

SSiimmbbiioozzaa  oomm-ppããppuuººãã
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Talon pentru abonament (valabil pentru Germania)

Nume_______________________________________; 

Prenume ____________________________________;

Adresa ______________________________________

_____________________________________________

Telefon _____________________________________;

Doresc un abonament la ziarul VOCEA TA pentru

6 luni          12 luni

(15 euro, transport inclus) (24 euro, transport inclus)

PLATA SE VA FACE ÎN CONTUL
DACIA e.V..

VR-Bank Nürberg
Konto: 1932497; BLZ: 760 606 18

Talonul va fi trimis pe adresa redacþiei:
DACIA e.V., Petersauracher Straße 39, 90449 Nürnberg

28

Numai pânã la sfârºitul lunii IUNIE plãteºti un an ºi primeºti abonamentul un an ºi jumãtate.
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Ministrul delegat pentru românii de
pretutindeni, Cristian David, a participat în
perioada 7-8 mai 2013, la conferinþa
„Europe on the move – Participation and
Integration of EU-citizens”, organizatã de
ministerul austriac de interne, la Viena.

Cu aceastã ocazie, în cadrul panelului de
nivel înalt, ministrul delegat pentru relaþia
cu românii de pretutindeni a arãtat cã
lucrãtorii mobili rãspund cererii de forþã de
muncã din þãrile de destinaþie, volumul ºi
direcþia fluxurilor de mobilitate fiind
influenþate, în principal, de cererea ºi oferta
generalã de locuri de muncã. Totodatã,
demnitarul a subliniat dificultãþile cu care
se confruntã þãrile de origine în gestionarea
aspectelor negative ale creºterii mobilitãþii
forþei de muncã în spaþiu european, precum
efectul de „brain drain”, dar ºi diminuarea
semnificativã a contribuþiilor sociale.

Oficialul român a semnalat cã
eliminarea barierelor în calea mobilitãþii
lucrãtorilor ºi elaborarea unor mecanisme

mai bine articulate pentru acordarea de
ºanse egale tuturor cetãþenilor Uniunii
Europene sunt pârghii de acþiune care duc la
diminuarea riscului muncii ilegale, precum
ºi a tensiunilor dintre comunitãþile locale ºi
cetãþenii altor state care lucreazã pe
teritoriul acestora. Cristian David a
subliniat legãtura strânsã dintre mobilitatea
forþei de muncã în plan european ºi
principiile de integrare economicã a pieþei
unice.

Pe parcursul evenimentului, ministrul
delegat Cristian David a avut consultãri cu
reprezentanþii organizaþiilor specializate în
domeniul gestionãrii migraþiei precum
Demetrios Papademetriou, Presedintele
Migration Policy Institute, Morten
Kjaerum, Director Fundamental Rights
Agency. S-au discutat opþiuni de cooperare
ºi valorificare a reuniunilor dedicate temei
migraþiei în foruri multilaterale precum
Organizaþia Internaþionalã pentru Migratie
(Geneva) ºi Organizaþia Naþiunilor Unite
(New York).

Sursa: mae.ro

Un moment deosebit de emoþionant a
fost creat de micuþa Ioana Bãrbuliceanu,
sositã la Viena tocmai din Costineºti, pentru
a transmite mesajul de salut al copiilor
români. Cu un glas cald, dar ferm în
delicateþea lui, a început sã cânte Imnul
Naþional al României... emoþia creatã
întregii asistenþe a fost sublimã, vizibilã în
lacrimile celor care ascultau, în picioare,
aproape cu pioºenie... 

Dupã acest moment înãlþãtor ºi
patriotic, la sesiunea de deschidere au mai
luat cuvântul prof. Paraschiva Abutnãriþei,
dr. Iordan Gogleazã, Carmen Chiorean,
Silvia Dumitrache, reprezentanþi ai
primãriilor din Iaºi, Vatra Dornei ºi
Alpharetta (SUA), cât ºi reprezentanþele
filialelor UNIFERO ºi altor organizaþii de
femei românce din Italia, Anglia ºi Austria.
În acelaºi timp  a fost citit ºi salutul
ambasadorului român la Praga, doamna
Daniela Gâtman. 

Remarcabilã, la acest eveniment, a fost
grija deosebitã pentru promovarea copiilor ºi
adolescenþilor români, talentaþi.  Astfel,
asistenþa a avut posibilitatea sã admire
picturile din expoziþia vernisatã în aula
ambasadei, a tinerilor  care s-au înscris la
concursul UNIFERO, ale cãror lucrãri s-au
aflat la loc de cinste lîngã acelea ale
pictoriþei deja de renume Victoriþa Duþu,
Bucureºti ºi a elevului artist Daniel
Iftodeanu, Botoºani.  În acelaºi context, au
fost ascultate cîntãreþele eleve Morena

Bancescu ºi Ioana Bãrbuliceanu. Cântecul
„ROMÂNI PENTRU ROMÂNI” pe
versurile poetului Adrian Pãunescu, în
acordurile muzicale ale lui Andrei Pãunescu,
a fost interpretatã  tot de micuþa Ioana. 

Au fost decernate premii pentru
concursurile de creaþie literarã ºi de artã
plasticã. 

O apreciere deosebitã trebuie acordatã
eleganþei desfãºurãrii evenimentului, care a
fost urmat de o masã festivã. 

Lucrãrile conferinþei au continuat la
A&O Wien Stadthalle, prelungindu-se pânã
seara târziu, ca urmare a interesului
participantelor faþã de subiectele prezentate,
despre Femeile Române – active pentru
apãrarea drepturilor omului ºi pãcii,
Educaþia continuã – o nouã ºansã, Tineret,
copii singuri, mame dezrãdãcinate ºi altele.

O altã surprizã deosebitã a acestei zile a
fost creatã de Preºedintele Asociaþiei
„Cercul Cultural Româno-Austriac
UNIREA” domnul Ioan Godja, care în
finalul lucrãrilor  conferinþei UNIFERO ºi
Mesei Rotunde, a oferit în onoarea marilor
doamne ale spiritualitãþii româneºti, un
recital de vioarã susþinut de tânãrul violonist
de excepþie, Tudor Andrei , care reprezintã
þara cu onoare la Viena. În final, mai ales, în
onoarea senioarelor doamne cu spirit tânãr,
s-a ciocnit un pahar cu vin românesc. În
acest timp au fost recitate poezii ale
creatoarelor Ionela Flood din Anglia ºi
Gabriela Costescu din Sighiºoara, au fost

prezentate apariþii noi de carte ale
membrelor UNIFERO (Sisila Duldurescu,
Paraschiva Abutnãriþei, Aldona Pãtraº,
Violeta Gherman, Smaranda Livescu,
Madeleine Davidzon, Elena Saffer). Au fost
de asemenea prezentate revistele Cetatea lui
Bucur, Creneluri Sighiºorene ºi TOP
BUSINNESS, ziar care apare lunar în
Austria. În timpul concertului de vioarã,
doamnã ing. CARMEN CHIOREAN,
reprezentantã a renumitei fabrici de
instrumente muzicale, „HORA”din Reghin,
a dãruit 3 viori pentru a oferi o ºansã copiilor
români talentaþi, dar defavorizaþi.

La aceste evenimente au mai fost
prezenþi reprezentanþi ai unor organizaþii
(CREED din România, ADRI din Italia,
Centrul Cultural din Köln), ai presei din
România ºi din Diaspora, alãturi de repre-
zentantele delegate ale „Departamentului
politici pentru relaþia cu Românii de Pretu-
tindeni” din cadrul MAE, doamna Alecsan-
dra Baran ºi doamna Nicoleta Popescu.
Trebuie sã remarcãm prezenþa echipei de
realizatori de la TVR Internaþional, condusã
de doamna director Beatrice Comãnescu, cât
ºi a jurnaliºtilor Mihai Anthony din Viena,
corespondent al postului RadioTv Unirea ºi
al ziarelor româneºti Vocea Ta,  Adevãrul ºi
Cronica Românã, Ionicã Armânca din
Viena, corespondent al postului RadioTv
Unirea ºi al ziarelor Vocea Ta, Top Business
ºi Napoca News.

Ionicã Armânca

Participarea
ministrului delegat
pentru românii de

pretutindeni, Cristian
David, la conferinþa

„Europe on the 
move-Participation

and Integration 
of EU-citizens”Trei zile româneºti la Viena, în

onoarea Zilei Europei 2013!
Cele 3 zile româneºti de la Viena au
debutat  în ziua de 10 mai 2013 cu
deschiderea lucrãrilor Conferinþei
Uniunii Internaþionale a Femeilor

UNIFERO, desfãºuratã la Ambasada
României  în Austria. Debutul

evenimentului l-a constituit prezentarea
participanþilor care a fost fãcutã într-un
stil spumos ºi lejer de cãtre  doamna

profesor Smaranda Livescu, fondatoarea
UNIFERO, care prin sensibilitatea ºi

personalitatea sa a creat o atmosferã
caldã ºi cordialã, extrem de prietenoasã.
Dupã prezentarea participanþilor, de fapt,
a participantelor, personalitãþi din elita

femininã a culturii româneºti din
România ºi din strãinãtate, ºeful misiunii
diplomatice, doamna ambasador Silvia
Davidoiu a susþinut o alocuþiune de bun

venit ºi de apreciere a activitãþii
organizaþiilor româneºti.
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Ambasada României la
Viena a continuat tradiþia
instauratã acum aproape un
deceniu ºi a organizat la 11
mai 2013 serbarea Zilei
Europei la Poarta Maramu-
reºeanã, din Böhmischer
Prater, Laaer Wald. Eveni-
mentul a fost organizat în
colaborare cu Primãria
sectorului 10 – Favoriten,
cu sprijinul Asociaþiei
Unirea din Wiener Neustadt
ºi al Forstamt Viena.

La deschidere au luat
cuvântul primul colaborator
al Ambasadei, dl. Alexandru
Grãdinar, preºedintele
Asociaþiei Unirea, dl. Ioan
Godja, precum ºi membra
cenaclului Lucian Blaga din
Sebeº, scriitoarea Mariana
Moga.

Programul artistic din
acest an a fost unul
diversificat ºi foarte amplu.
Au evoluat Fluieraºii din
ªugag “Dorul Munþilor” –
coordonator Vasile Duvlea,
Clubul de dans sportiv

Fantasy Dance al Centrului
Cultural “Lucian Blaga”
Sebeº – instructor Ema
Salati, precum ºi soliºtii
vocali: Corina Corpodean,

Maria Filimon, Adina Hada,
Ioana Damian, Florin
Iftime, Delia Godja, Diana
Raºinã ºi Corina
Corpodean. Formaþia „Our

Band“ ºi soliºtii Ioana
Bãrbuliceanu ºi Gheorghe
Berghian au încheiat
programul artistic.

Sursa: mae.ro

Serbarea Zilei Europei la
Poarta maramureºeanã 

Stimaþi cititori,
Pentru FIRME, am creat special acest cupon de anunþuri, uºurându-vã astfel modul de a

colabora cu noi. Existã douã feluri de anunþuri: SIMPLE, unde informaþia dumneavoastrã va
apãrea sub forma unui anunþ normal- compact ºi AVANSAT- informaþia va fi pusã în valoare
printr-un chenar în pagina de micã publicitate sau chiar în paginile color ale ziarului. Pentru
persoane fizice, anunþul dumneavoastrã este gratuit. Vã aºteptãm!

Talon micã publicitate AUSTRIA ºi BELGIA
Nume__________________________________; 

Prenume _______________________________;

Nume firmã: ___________________________;

Adresa ________________________________;

Telefon ________________________________;

Text anunþ: _____________________________

________________________________________

________________________________________

________________________________________

________________________________________

________________________________________

PLATA SE VA FACE ÎN CONTUL
Ionela van Rees-Zota

REGNI VERLAG
Cont:366781

BLZ:760 606 18
BIC GENODEF1N02

IBAN: DE5676060618 0000 366781
VR Bank Nürnberg

Talonul va fi trimis pe adresa redacþiei:
DACIA e.V., Petersauracher Straße 39, 90449 Nürnberg, Deutschland
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Bifaþi tipul de anunþ dorit, faceþi plata în contul de mai jos, cu menþiunea ANUNÞ
FIRMÃ, urmând sã aparã în urmãtorul numãr al ziarului. Persoanele fizice doar vor
bifa pentru anunþ gratuit ºi vor trimite talonul la adresa de mai jos.

Notã: Completarea unui cupon garanteazã publicarea într-un singur numãr al
ziarului. Pentru mai multe apariþii, contactaþi redacþia.

SIMPLU - 10 EURO/APARIÞIE

PERSOANÃ FIZICÃ - GRATUIT

AVANSAT - 20 EURO/APARIÞIE

Preºedintele Camerei Deputaþilor, domnul
Valeriu Zgonea, a avut joi, 16 mai 2013, o
întrevedere cu doamna Barbara Prammer,
preºedintele Consiliului Naþional al Parlamentului
austriac (Camera inferioarã a legislativului), în
cadrul vizitei de lucru pe care o desfãºoarã la Viena,
în perioada 16-17 mai 2013. Discuþiile au subliniat
stadiul excelent al relaþiei dintre cele douã state,
consistenþa ºi dinamica dialogului politic bilateral la
nivel înalt, dezvoltarea cooperãrii economice,
precum ºi convergenþa poziþiilor pe teme de interes
comun de pe agenda regionalã ºi europeanã.

Perspectivele dezvoltãrii ºi diversificãrii
cooperãrii economice dintre cele douã þãri au
constituit o temã centralã a întrevederii, având în
vedere faptul cã Austria se numãrã printre cei mai
importanþi investitori strãini în România ºi este, în
acelaºi timp, unul dintre partenerii comerciali
principali. „Avem un parteneriat economic special
cu Austria, care în ultimii ani a cunoscut o dezvoltare
susþinutã. Peste 100.000 de locuri de muncã au fost
create în þara noastrã de companiile austriece, în timp
ce aproximativ 25.000 de români lucreazã în Austria.
Acordãm o importanþã deosebitã continuãrii
investiþiilor în sectoarele financiar-bancar ºi
energetic, precum ºi în industria petro-chimicã, în
telecomunicaþii, comerþ ºi transport”, a afirmat
Valeriu Zgonea. În ceea ce priveºte perspectivele de
viitor, preºedintele Camerei Deputaþilor a subliniat
interesul României în a cunoaºte ºi prelua expertiza
ºi know-how-ul austriac în materie de pregãtire ºi
management al proiectelor finanþate din fonduri
europene. Implicarea companiilor austriece prezente
în România în consolidarea capacitãþii de absorbþie a
fondurilor UE poate reprezenta o nouã ºansã de
succes economic comun, a subliniat preºedintele
Zgonea. În mod special a relevat rolul bãncilor
austriece în acest context, care îºi pot asuma în

continuare un rol important în susþinerea viitoarelor
politici de dezvoltare strategicã a þãrii noastre. Cei
doi oficiali au exprimat interesul deosebit al ambelor
pãrþi pentru consolidarea relaþiilor pe dimensiunea
parlamentarã. Acest lucru va facilita, pe de o parte,
extinderea bazei de susþinere pentru viitoare proiecte
bilaterale, iar, pe de altã parte, instaurarea unui
schimb continuu ºi necesar cu privire la implicarea în
procesul decizional european. Abordând necesitatea
implicãrii mai substanþiale a cetãþenilor în procesul
decizional, preºedintele Camerei Deputaþilor s-a
arãtat interesat de proiectul doamnei Barbara
Prammer, „Parlamentwebstatt” (Atelier de
democraþie pentru tineri), care vizeazã îmbunãtãþirea
cunoºtinþelor tinerilor elevi ºi studenþi despre
Parlament. „ Procesul de reformã parlamentarã la
care ne-am angrenat trebuie sã conþinã obligatoriu ºi
o componentã de educaþie în rândul tinerei generaþii.
Avem nevoie de proiecte prin care elevii ºi studenþii
sã înþeleagã modul de funcþionare ºi rolul în societate
al Parlamentului României. Doar în acest fel vom
avea o generaþie de tineri mai bine pregãtitã ºi vom
apropia relaþia dintre cetãþeni ºi instituþiile care îi
reprezintã”, a declarat Valeriu Zgonea.

Sursa: mae.ro
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Ceremonie de
decorare organizatã

de Ambasada
României la Viena

La 14 mai 2013, Ambasada României la
Viena a organizat, la sediul sãu, ceremonia de
decorare a domnului Günter Geyer,
preºedintele Consiliului de administraþie al
„Wiener Städtischen Versicherungsvereins”.

Precizãm cã decretul de decorare prin care
domnului Geyer îi este conferit Ordinul
„Meritul Industrial ºi Comercial” în grad de
Mare Ofiþer a fost semnat de Preºedintele
României la 31 ianuarie 2013.

Cu aceastã ocazie Ambasada a organizat o
recepþie de nivel înalt la care au participat
mai multe personalitãþi ale mediului
economic ºi financiar din România ºi Austria.
Ceremonia de decorare s-a bucurat de un
acompaniament muzical de înaltã þinutã
susþinut de solistul la flaut Matei
Ioachimescu.

Sursa: mae.ro

Vizita de lucru a domnului Valeriu Stefan Zgonea,
presedintele Camerei Deputaþilor, la Viena



Dupã ce, în anul 2007, Municipiul Sibiu a
fost desemnat drept Capitalã Culturalã
Europeanã, împreunã cu oraºul Luxemburg,
anul acesta un alt centru turistic celebru, cu o
istorie strâns legatã de istoria Transilvaniei,
Košice – al doilea oraº ca mãrime din Slovacia
a fost ridicat la rangul de Capitalã Culturalã
Europeanã pentru anul 2013, alãturi de
Marsillia – al doilea oraº ca mãrime din Franþa. 

Evenimentul prezentat în toate paginile
presei europene a fost sãrbãtorit ºi printr-o searã
de Conferinþe ºi proiecþii de filme organizatã de
cãtre Forumul Cultural German al Europei de
Est (Deutsches Kulturforum östliches Europa),

împreunã cu Institutul slovac (condus de noua
Directoare, PhDr. Alena Heribanová)
(Slowakisches Institut) din Viena ºi cu Institutul
pentru spaþiul dunãrean ºi Europa de mijloc
(prezidat de Dr. Erhard Busek)  (IDM – Institut
für Donauraum und Mitteleuropa), la
Biblioteca Principalã din Capitala Austriei.

Istoria oraºului Košice este, cum spuneam,
similarã cu istoria Municipiului Sibiu din
Transilvania, amândouã localitãþile aparþinând,
pânã în anul 1919,  Imperiului Aunstro-ungar,
sub denumirea de Kassa ºi, respectiv, Szeben.
Nume de legendã precum Regele Ungariei
Matia Corvin, Principele Transilvaniei Gabriel

Bethlen, Prin?ul Francisc Rákóczi al II-lea
înnobileazã istoria noastrã comunã. În Košice s-
au nãscut numeroase personalitãþi ale vieþii
politice, culturale ºi sportive din Slovacia (în
majoritate de naþionalitate maghiarã) precum:
Graful Gyula Andrássy, scriitorul Sándor Márai
ºi tenismena Martina Hingis. Din punct de
vedere turistic, Košice exceleazã prin
frumuseþea ºi unicitatea unor edificii precum
Catedrala “Sf. Elisabeta” – ridicatã în memoria
Elisabetei de Turingia (1207-1231), fiica
regelui Andrei al II-lea al Ungariei, noua
Sinagogã ortodoxã, Palatul Jakab, Casa
Andrássy, Teatrul de Stat ºi Primãria din

Košice.  
Programul de Conferinþe susþinut de

scriitorii Arne Franke, Dušan Šimko ºi
Christoph Haacke, de istoricul Tobias Weger ºi
de Profesorul Universitar Jörg Meier – ºi
moderat de Doamna Tanja Krombach de la
Deutsches Kulturforum – a fost urmãrit cu
deosebit interes de cei peste 100 de participanþi.
Au urmat o serie de discuþii cu participarea
Doamnei Profesoare Ingrid Puchalová, ªefa
Catedrei de germanisticã de la Universitatea
Košice ºi apoi prezentarea filmului
“Romanthan – ein Platz für Menschen“.

ORBÁN Ágnes Mária

Košice – Capitala Culturalã Europeanã 2013
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Într-o regizare de vis, Filar-
monica din Viena, sub bagheta diri-
jorului ºi compozitorului american,
de 83 de ani, Lorin Maazel –
avându-l ca solist pe tenorul
canadian, de origine germanã,
Michael Schade –, a omagiat
memoria marilor compozitori –
Giuseppe Werdi (1813-1901) ºi
Richard Wagner (1813-1883),
comemoraþi anul acesta  –,

fermecând publicul cu eleganþa ºi
arta interpretativã inegalabilã. 

Din pãcate, publicul – care, în
anii anteriori, numãra zeci de mii
de iubitori ai muzicii clasice
(concertul în aer libet de la Palatul
Schönbrunn fiind gratuit) –, era
acum  reprezentat doar de circa
2.000 de fani ai muzicii lui Verdi ºi
Wagner, printre care ºi câþiva
români înfriguraþi, îmbrãcaþi cu

pulovere ºi fulare ca de iarnã,
ascunºi sub umbrele sau pelerine
de ploaie, pe o vreme de
decembrie. Cizmele de cauciuc în
sute de modele viu colorate (care se
gãsesc din belºug, la preþuri
rezonabile, în magazinele vieneze)
ºi-au arãtat utilitatea cu ocazia
acestui Concert pluvial. Vremea
bacovianã a transformat mulþi
spectatori în telespectatori, rãmaºi
acasã, la cãldura cãminului, sã
urmãreascã minunatul Concert pe
micul ecran.

Concertul de la Schönbrunn a
fost onorat, totuºi, de prezenþa
câtorva VIP-uri care au avut
curajul sã înfrunte vicistitudinile
naturii, precum Cancelarul Austriei
Werner Faymann cu soþia sa
Martina, Vicecancelarul Michael
Spindelegger cu soþia sa Margit,
Miniºtrii Reinhold Mitterlehner,

Johanna Mikl-Leitner, Gerald
Klug, alãturi de câþiva sportivi de
talie mondialã, obiºnuiþi cu iernile
geroase, precum schiorii Marcel
Hirscher, Niki Hosp, Michaela
Kirschgasser, Gregor Schlieren-
zauer. Înainte de Concert, oaspeþii

de onoare au fost invitaþi la o micã
recepþie în Cofetãria-restaurant
„Gloriette”, acolo unde neuitata
Împãreteasã Sisi, pe la mijlocul
secoluluil XIX, obiºnuia sã-ºi
serveascã micul dejun.

Mihai ANTHONY

Parafrazându-l pe genialul Shakespeare, putem
spune cã cea de-a 10-a ediþie a tradiþionalului

„Sommernachtskonzert in Schönbrunn”
(„Concertul unei nopþi de varã în Schönbrunn”) din
30 Mai 2013 s-a transformat în Concertul unei nopþi

de... iarnã, din cauza vremii vitrege, cu ploaie
abundentã (200 litri/m²), vânt foarte puternic (70

km/orã) ºi temperaturi sub 9° C.

Concertul  unei  nopþi  de...  iarnã

Talon pentru abonament 
valabil pentru AUSTRIA ºi BELGIA

Nume_______________________________________; 

Prenume ____________________________________;

Adresa ______________________________________

_____________________________________________

Telefon _____________________________________;

Doresc un abonament la ziarul VOCEA TA pentru

6 luni          12 luni

(25 euro, transport inclus) (40 euro, transport inclus)

PLATA SE VA FACE ÎN CONTUL
DACIA e.V..

VR-Bank Nürberg
Konto: 1932497; 
BLZ: 760 606 18

BIC GENODEF1N02
IBAN: DE5676060618 0000 366781

Talonul va fi trimis pe adresa redacþiei:
DACIA e.V., Petersauracher Straße 39, 90449 Nürnberg, Deutschland
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În cursul vizitei pe care
preºedintele Institutului Cultural
Român, Andrei Marga, a fãcut-o la
Viena, au fost stabilite acþiuni de
cooperare culturalã ale ICR cu
omologii instituþionali din Austria.

Astfel au fost stabilite
urmãtoarele acþiuni:

1. La Sulina va fi organizat
anual Festivalul Dunãrea ºi
Europa, ce va reuni manifestãri
ºtiinþifice, istorice, literare, plastice ºi
muzicale consacrate Dunãrii;

2. La Sibiu va fi organizatã, în 2014,
sesiunea internaþionalã „Valori comune
româno-austriece. Arhitectura istoricã ºi
viitorul arhitecturii”;

3. La Cetate, judeþul Dolj, va fi
organizatã anual ªcoala de Varã Dunãrea –
prezent ºi viitor, cu participarea unor
specialiºti ºi cursanþi din þãrile danubiene
ºi din alte þãri;

4. Se pune în aplicare un program de
traduceri din filosofia ºi ºtiinþele sociale
din România, ce începe cu publicarea
scrierilor majore ale lui Lucian Blaga în
limba germanã;

5. Se realizeazã un transfer de cãrþi

reprezentative ale culturii române cãtre
biblioteci majore din Austria;

6. Se sprijinã iniþiativa ICR de
realizare a unei librãrii ºi galerii româneºti
în capitala Austriei.

În perioada 27-29 mai 2013, Andrei
Marga, preºedintele Institutului Cultural
Român, s-a aflat la Viena pentru discuþii cu
omologul sãu austriac, Martin Eichtinger,
ºi cu reprezentanþi ai unor instituþii de
culturã din Austria.

Scopul întâlnirilor a fost amplificarea
cooperãrii culturale bilaterale, a cooperãrii
în cadrul EUNIC (Reþeaua Europeanã a
Institutelor Naþionale de Culturã) ºi pe
plan internaþional.

Sursa: icr.ro

ZZiiaarr  ddiissttrriibbuuiitt  îînn  AAuussttrriiaa,,  BBeellggiiaa  ººii  GGeerrmmaanniiaa

Cooperãri culturale
româno-austriece

Numai pânã la sfârºitul lunii IUNIE, plãteºti un an ºi primeºti abonamentul un an ºi jumatate.



Reprezentatul þãrii care se aflã în
topul investiþiilor strãine la Sibiu,
Michael Schwarzinger, ambasadorul
Austriei la Bucureºti, sperã în
dezvoltarea relaþiilor comerciale, dar ºi
culturale.

În vara acestui an, a anunþat
Schwarzinger, la Sibiu va veni
guvernatorul regiunii Austria
Superioarã, Josef Pühringer ,
împreunã cu o delegaþie politicã.
Ambasadorul Austriei s-a întâlnit în 22
mai a.c. cu preºedintele CJ Sibiu, Ioan
Cindrea, printre temele discutate fiind
ºi dezvoltarea relaþiilor cu landul

Austria Superioarã. „Judeþul Sibiu ºi
oraºul Sibiu reprezintã pentru Austria

o zonã foarte importantã, þinând cont ºi
de faptul cã în localitãþile Apoldu de
Jos, Cristian, precum ºi în Turiniºor,
devenit cartier al Sibiului, au trãit
landleri, o populaþie venitã la Sibiu în
secolul al XVIII-lea din zona Linz,
actuala capitalã a Landului Austria
Superioarã. ªi din acest motiv ne
dorim sã dezvoltãm relaþiile
economice ºi culturale deja existente,
iar guvernatorul Austriei Superioare,
împreunã cu o delegaþie politicã, a ales
sã efectueze o vizitã oficialã în aceastã
varã la Sibiu”, a declarat Michael
Schwarzinger, ambasadorul Austriei
în România, citat de reprezentanþii CJ
Sibiu. Ambasadorul a fost însoþit de
Andreas Huber, consulul onorific al
Austriei la Sibiu.

http://www.turnulsfatului.ro
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Hedwig Brenner, “Doamna artei plastice
feminine evreieºti”, s-a nãscut la Cernauþi în 27
septembrie 1918. Începutul celui de-al doilea
rãzboi mondial a obligat-o sã-ºi întrerupã
studiile de artã plasticã de la Viena ºi sã revinã
în oraºul natal. Se mãritã, scãpa de deportarea în
Transnistria, se mutã la Ploiesti. Face Aliya în
1982, stabilindu-se în Haifa. În 1989 îi apare
primul volum din lexiconul “Femei evreice în
arta vizualã”. Am onoarea sã pot pãstra legãtura
cu dânsa. Astfel am aflat cã în vara trecutã a
fãcut o cãlãtorie la Viena cu ocazia lansãrii
“Lexiconului”, ediþia în limba germanã. 

Periplul vienez a început pentru doamna
Brenner de la un telefon primit la sfârºitul lui
aprilie de la Traudi, o foarte bunã prietenã (ca o
fiica) a domniei sale din capitala austriacã ºi
care nu pregeta sã-i facã mereu surprize foarte
plãcute. Aceasta a anunþat-o pe doamna Hedwig
cã va primi o invitaþie de la librãria “Tiempo
Nuevo”, ca sã citeascã din “Lexicon” ºi din
foarte proaspãta apariþie editorialã în limba
germanã, “Blestemul lui Lea”. Cu douã
sãptãmâni înainte de plecarea spre Viena (16
iunie), a primit un e-mail de la un prieten din
Viena, Johann Kneihs, speaker la ORF 1 (radio
Viena) în care îi scria: “am auzit cã vii la Viena,
vrei sã vorbeºti în emisiunea mea ‘De la o zi la
alta’când ajungi?”. În urmã cu ºapte ani vorbise
pentru prima datã în aceastã emisiune…La o
astfel de învitaþie, cine ar spune nu?… 

Programul acestui periplu era foarte dens:
pe 18 iunie trebuia sã participe la deschiderea
Expoziþiei Internaþionale de la Muzeul “Moja”,
gãzduit la Palatul Schönbrunn, expoziþie curatã
de artista Zina Bercovici din Haifa, la care au
participat câteva artiste din “Lexicon” ºi Paul,
fiul dânsei. Pe 23 avea prezentarea carþilor la

librãria “Tiempo Nuevo” ºi în ziua de 19
interviul la ORF 1. Oare nu-i un program prea
încãrcat pentru vârsta … fragedã a dânsei?, se
întreba cu o uºoarã strângere de inimã. Del acine
o fi moºtenit acest “curaj”? De la strãbunica sa
Feigale, care a evadat din mediul ortodoxiei
galiþiene, fiindcã nu a vrut sã se mãrite cu
bãiatul cu care fusese logoditã de pãrinþi încã de
la naºtere ºi de-abia la nuntã sã-l vãdã? Sau de
la bunica Roºi, care a cãlãtorit singurã cu un
belelus de un an din Cernauþi spre Triest cu
trenul, apoi cu vaporul la Bombay, unde o
aºtepta bunicul?  A aterizat la Viena pe 16,
împreunã cu doamna Helga Mueller-Geravze, o
prietenã mult mai tãnãrã. Traudi le-a aºteptat la
aeroport ºi le-a dus cu maºina ei la o pensiune
micã, pe Graben, zona pietonalã, cu restaurante,
cafenele, scamatori, dansatori, cântãreþi, la douã
minute pe jos de  la Piaþa Sf.Stefan, în buricul
metropolei. Doamna Brenner încearcã diferite
sentimente, ori de cite ori soseºte la Viena. Este
oraºul, în care ºi-a început studiile în urmã cu 75
de ani, în care a trãit intrarea armatei naziste, în
12 martie 1938, urmând cinci zile de teroare
pânã ce a primit la Ambasada românã stampila,
mult doritã de majoritatea evreimii austriece,
“Bon pour rentrer en Roumanie” pe paºaport,
începuturile regimului nazist. Pe atunci încã nu
ºtia nimeni câþi evrei vienezi o sã fie deportaþi,
câþi o sã piarã în lagãrele de exterminare, între
care ºi rudele sale… 

Încearcã sã alunge amintirile triste, le trimite
în subconºtient … doar voia sã împãrtãºeascã
ceva despre cãlãtoria de acum. 

A doua zi dupã sosire, un telefon ºi o voce
necunoscutã de femeie se prezintã ºi îi spune cã
Johann s-a îmbolnãvit ºi ea îi va lua interviul la
Radio, întrebând dacã poate veni la pensiune, sã

se cunoascã în prealabil. Astfel cã, dupã câteva
ore, se pomeneºte în lobby cu o tãnãrã foarte
simpaticã, care se prezintã ca Nataºa ºi o pune la
curent despre ce vor vorbi în emisiune. Au mers
la un restaurant apropiat, venise ºi Traudi ºi  la
un pahar de bere, o întreabã pe Nataºa, care de
ºapte ani e redactoare la ORF: “sunteþi
evanghelicã sau catolicã?”, la care ea îi
rãspunde: “nu, sunt evreicã”; ce surprizã! 

Vernisajul expoziþiei a fost un eveniment.
Palatul Schönbrunn pe Rennertstrasse, proaspãt
renovat ,adãposteºte Muzeul “Moja” de artã
contemporanã. La vernisaj au participat 600
persoane, un bufet ales, cu tartine ºi bãuturi..s-
au vândut ºi câteva tablouri… Interviul la ORF
a fost mai simplu decît se aºtepta, cu toate cã era
în direct, fãrã notiþe scrise, cu întrebãri direct de
la ascultãtori. A durat 40 minute, a povestit
întâmplãri din Holocaust, din viaþa sa ºi cum a
devenit, din fizioterapistã, la bãtrîneþe,
scriitoare. Nu au fost întrebãri politice, deoarece
delã început a precizat cã nu rãspunde la ele.
Nataºa a mai adãugat, la sfârºit, cã cine vrea sã
afle mai multe, poate sã vinã la librãria ”Tiempo
Nuevo”, pe 23 iunie. 

Doamna Helga trebuia sã îl viziteze pe un
pictor vârstnic, care stã în casa “Maimonides”,
un Beth Avot foarte elegant lângã Prater, aºa cã
a chemat un taxi, care le-a dus la destinaþie.
Doamna Hedwig stãtea în faþã. Fiind o fire
sociabilã, începe o conversaþie în germanã cu
ºoferul. Acesta vorbea ca un strãin, nicidecum
ca un vienez, era ºi brunet. Curioasã de felul
dânsei (defunctul ei soþ spunea cã este mai
curioasã decât alte femei  ºi asta înseamnã
ceva!?) îl întreabã pe ºofer: “de unde eºti”, iar
acesta spune cã “din România”!? Firesc, îndatã
conversaþia a trecut în româneºte  ºi, colac peste

pupãzã, era din Ploieºti, oraºul în care dânsa
locuise 35 de ani ºi, mai mult, de pe aceeaºi
stradã! Limba comunã creeazã punþi între
oameni, necunoscuþii devin deodatã prieteni.
Aºa cã i-a invitat sã vinã la “Tiempo Nuevo”, la
prezentarea cãrþilor. Taximetristul a venit,
doamna l-a chemat pe podium ºi a povestit
auditoriului cum s-au cunoscut. Îl cheamã
Octavian, fiind de 20 ani la Viena, venise cu
nevasta ºi douã fiice, care studiazã acum, una la
anul va fi doctoriþã; se mai duce în þarã cu fostul
director al operei, Hollender. I-a adus o carte
cadou ºi a cumpãrat cartea dânsei. O altã sur-
prizã: toatã librãria fiind ticsitã de lume (cãci so-
siserã ºi din afara oraºului mulþi, care ascul-
taserã interviul la radio), se apropie de dânsa o
tânãrã, venitã tocmai din Graz cu un taxi, care
voia sã cumpere câteva cãrþi. ªoferul care a
adus-o i-a spus: “Aþi pomenit de Haifa, eu sunt
de religie Bahai ºi am fost de cîteva ori la Haifa,
de aceea am venit sã vã cunosc”. Iar cea mai
mare surprizã pentru doamna Brenner a fost
sosirea, pentru câãteva zile a fiului ei din USA,
cu soþia ºi fiul cel mic, aºa cã au sãrbãtorit îm-
preunã onomastica lui… ªi ce poate sã-ºi mai
doreascã de la viaþã??? Permiteþi-ne, stimatã
doamnã Hedwig Brenner, sã vã dorim viaþã
lungã (pânã la 120 de ani), cu sãnãtate ºi cât mai
multe bucurii din cele pe care ni le-aþi
împãrtãºit!

Viorel Maier, Israel

Cine face o cãlãtorie, are multe de
povestit - o întâmplare la Viena
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Ambasadorul Austriei, la Sibiu: ”dorim sã dezvoltãm
relaþiile economice ºi culturale existente”
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Ministrul afacerilor externe, Titus Corlãþean, a
avut pe data de  28 mai 2013, la Bruxelles,
convorbiri oficiale cu Didier Reynders, viceprim-
ministru, ministru al afacerilor externe, comerþului
exterior ºi afacerilor europene al Regatului Belgiei,
la invitaþia acestuia. În cadrul întrevederii, cei doi
miniºtri au evidenþiat nivelul foarte bun al relaþiilor
bilaterale româno-belgiene ºi au discutat
modalitãþile pragmatice de întãrire a colaborãrii în
domenii de interes comun, în primul rând în cadrul
dialogului politic, dar ºi în ceea ce priveºte
cooperarea economicã.

Temele abordate au vizat atât domeniile
prioritare de cooperare bilateralã, cât ºi subiectele de
actualitate aflate pe agenda europeanã ºi
internaþionalã. A fost convenit un mecanism de
consultãri periodice la nivelul ministerelor de
externe pe întregul spectru de teme de interes
reciproc, cu accent pe afaceri europene, vecinãtate ºi
extindere. În plan bilateral, o atenþie deosebitã a fost
acordatã modalitãþilor concrete de atragere, pe mai
departe, a interesului companiilor belgiene faþã de
oportunitãþile investiþionale din România. Cei doi
oficiali au apreciat dinamica ascendentã a cooperãrii
economice ºi au subliniat, împreunã, potenþialul
încã insuficient explorat de colaborare între firmele
româneºti ºi belgiene, precum ºi rolul de facilitator
al asociaþiilor de afaceri româno-belgiene înfiinþate
la Bucureºti ºi Bruxelles. Dialogul a pus în evidenþã,
de asemenea, diversitatea ºi importanþa cooperãrii
descentralizate între regiuni ºi comunitãþi locale din
cele douã þãri. În context, a fost evocatã organizarea,
în toamna acestui an, a celei de-a patra ediþii a
Forumului cooperãrii descentralizate.

ªeful diplomaþiei române a exprimat mulþumiri
pentru susþinerea constantã a Belgiei pe dosare
importante pentru România la nivel european. A
exprimat încrederea, în conformitate cu decizia JAI
din martie 2013, privind adoptarea unei decizii
pozitive referitoare la aderarea României la Spaþiul
Schengen pânã la finele anului curent. Ministrul
Didier Reynders a confirmat sprijinul Belgiei pentru
o decizie a UE în acest sens. Ministrul român de
externe a reafirmat importanþa respectãrii
principiului liberei circulaþii în UE, ca valoare
fundamentalã a proiectului european. Dialogul
cordial între cei doi miniºtri a prilejuit ºi un schimb
fructuos de opinii pe teme de actualitate ale agendei
europene între care extinderea UE, Balcanii de Vest,
Parteneriatul Estic al UE, relaþiile cu parteneri
strategici din Asia Centralã. Agenda internaþionalã a
fost dominatã de schimbul de vederi privind
ultimele evoluþii din Siria ºi Orientul Mijlociu,
inclusiv pe tema concluziilor Consiliului Afacerilor
Externe din 27 mai 2013.

Sursa: mae.ro

La 20 mai 2013, a avut loc, la Reºedinþa
Ambasadorului României în Regatul Belgiei,
proiecþia în avanpremierã a documentarului
Exploratorul (The Explorer) dedicat
personalitãþii lui Emil Racoviþã ºi expediþiei
vasului Belgica (1897-1899), prima expediþie
ºtiinþificã multinaþionalã, sub comandã
belgianã, care a ajuns pe teritoriul Antarcticii.
Documentarul este realizat de Fundaþia Arte
Vizuale din România, partener al
evenimentului de la Bruxelles, în regia lui Titus
Muntean ºi Xantus Gabor.  Proiecþia
documentarului a fost completatã de
prezentarea câtorva aspecte ale cercetãrii
româneºti contemporane în Antartica, realizatã
în memoria savantului român Teodor Negoiþã,
de cãtre doctor Florica Topârceanu ºi cercetãtor
Mihaela Cotta, din partea Institutului de
Cercetãri Polare al Academiei Române. În
deschiderea evenimentului, ambasadorul

României a subliniat multiplele legãturi istorice
ºi actuale care leagã, în modul cel mai profund
ºi totodatã divers, România de Belgia. A evocat
istoria particularã a asumãrii proiectului de
cãtre Ambasadã ºi Patrick Van Nieuwenhof, în
numele Actie Dorpen Romenie – Vlaanderen.
Ideea iniþialã a cãpãtat treptat amploare pe
mãsurã ce pregãtirea proiecþiei a gãsit tot mai
mult ecou ºi mai mulþi parteneri (Academia
Românã, Oficiul Român pentru ªtiinþa ºi
Tehnologie de pe lângã UE,
ROMFILATELIA). S. Tinca a reamintit cã
momentul doreºte sã marcheze ºi contribuþia
României la cercetãrile antarctice, în marja
gãzduirii, de cãtre Ministerul Afacerilor
Externe al Belgiei, a celei de a XXXVI-a
reuniuni a Comitetului Consultativ al Tratatului
asupra Antarcticii (Bruxelles, 20-29 mai 2013).
Interesul publicului a fost pe mãsura
caracterului excepþional al evenimentului. Au

participat membri ai delegaþiilor la reuniunea
internaþionalã dedicatã Tratatului Antarcticii,
diplomaþi, funcþionari europeni, cercetãtori,
cadre didactice ºi experþi, reprezentanþi ai unor
ONG-uri active în cultivarea memoriei
expediþiei Belgica, ziariºti, studenþi, membri ai
comunitãþii româneºti din Belgia. Proiecþia a
fost onoratã ºi de prezenþa domnului Jean-
Louis de Gerlache, nepot al lui Adrien de
Gerlache, cãpitanul vasului Belgica.
Evenimentul face parte din seria Români în
Belgia iniþiatã de Ambasada României în
martie 2013 ca o platformã de diplomaþie
publicã menitã sã readucã în memorie sau sã
punã în valoare aportul românilor la evoluþia
societãþii belgiene ºi, în acelaºi timp, modul în
care societatea belgianã a favorizat forme noi
de exprimare ºi realizare profesionalã a
românilor stabiliþi în acest spaþiu.

Sursa: mae.ro

Convorbiri bilaterale
ale ministrului

afacerilor externe, Titus
Corlãþean, cu Didier
Reynders, viceprim-
ministru, ministrul
afacerilor externe,

comerþului exterior ºi
afacerilor europene al

Regatului BelgieiNumirea lui Ducaru în postul de asistent al
secretarului general, o expresie a poziþiei puternice

Numirea ambasadorului României la
NATO, Sorin Ducaru, în postul de asistent
al secretarului general pentru riscuri de
securitate emergente reprezintã o expresie a
poziþiei puternice a României în cadrul
Alianþei Nord-Atlantice, a declarat joi, 23
mai, într-un interviu acordat agenþiei
Agerpres, secretarul general al NATO,
Anders Fogh Rasmussen. 

Secretarul general al NATO, care va
efectua vineri, 24 mai,  o vizitã la Bucureºti,
a precizat cã mulþumeºte României pentru
aportul substanþial la operaþiunile conduse
de Alianþã, în special la cele din Afganistan.
Înaltul oficial european a mai spus cã
România este “foarte activã într-un numãr
de proiecte colective, multinaþionale”, care
ilustreazã conceptul ‘Smart Defence’. 

În ceea ce priveºte contribuþia politicã a
României la NATO, “voi evidenþia faptul cã
tocmai l-am numit pe actualul ambasador al
României la NATO, Sorin Ducaru, în postul
de asistent al secretarului general pentru
riscuri de securitate emergente”, a spus
Anders Fogh Rasmussen. “El va conduce
una dintre diviziile noastre din NATO care
se ocupã de noile ameninþãri ºi provocãri de
securitate. Abia aºtept sã cooperez cu
ambasadorul Ducaru în aceastã poziþie. Îl
cunosc deja foarte bine, este ambasador al
României la NATO de mult timp, de fapt
este cel mai vechi ambasador la NATO
dintre toþi colegii sãi, deci este ºi ceea ce
numim decanul Consiliului NATO. Am
menþionat acest lucru pentru cã este o
expresie a poziþiei puternice a României în
cadrul NATO”, a afirmat Rasmussen. 

Ambasadorul României la NATO,
Sorin Ducaru, a fost desemnat miercuri, 22
mai, în funcþia de asistent al secretarului
general NATO pentru riscuri de securitate
emergente, în urma unui concurs desfãºurat
la începutul lunii mai, aspect salutat
miercuri de ºeful diplomaþiei române, Titus
Corlãþean. 

“Ocuparea de cãtre România a acestei
poziþii în conducerea NATO reprezintã,
dincolo de confirmarea competenþelor
candidaturii româneºti, o recunoaºtere a
rolului, contribuþiilor ºi a profilului strategic
al României în NATO, precum ºi un rezultat
important al strategiei Ministerului
Afacerilor Externe de promovare activã a
candidaturilor româneºti pentru ocuparea
unor poziþii de înaltã responsabilitate ºi
influenþã în cadrul organizaþiilor
internaþionale, în special în cadrul UE ºi
NATO”, a declarat ministrul Titus
Corlãþean, citat într-un comunicat al MAE. 

Ambasadorul Sorin Ducaru este un
diplomat de carierã cu o activitate de 20 de
ani în Ministerul Afacerilor Externe.
Experienþa sa include activitatea în cadrul
Direcþiei de Analizã politicã, în funcþiile de
consilier al ministrului ºi purtãtor de cuvânt
al MAE, director al Direcþiei NATO din
cadrul ministerului. A fost ambasador al
României la ONU, în SUA, precum ºi
reprezentant permanent al României la
NATO, deþinând în ultimele 17 luni ºi
poziþia de decan al Consiliului Nord-
Atlantic. 

Funcþia de asistent al secretarului
general NATO pentru riscuri de securitate

emergente vizeazã conducerea Diviziei
pentru riscuri de securitate emergente ºi
urmeazã sã fie preluatã în luna octombrie a
acestui an, a precizat MAE. 

Divizia pentru riscuri de securitate
emergente este una dintre diviziile politice
ale NATO, înfiinþatã în anul 2010, în
contextul adoptãrii Noului Concept
Strategic al NATO, pentru elaborarea ºi
promovarea politicilor ºi programelor
Alianþei vizând rãspunsurile la ameninþãrile
de securitate ale secolului XXI. În cadrul
acestei divizii sunt gestionate problematicile
apãrãrii cibernetice, securitãþii energetice,
neproliferãrii armelor de distrugere în masã,
a luptei împotriva terorismului, precum ºi
capabilitatea de analizã strategicã a Alianþei. 

R.M.
Sursa: hotnews.ro

Eveniment excepþional despre Antarctica la
Ambasada României în Belgia (20 mai 2013)



Întâlnirea Ambasadorului României cu
oficiali ai Portului Anvers (17 mai 2013)

La 17 mai 2013, la invitaþia conducerii Portului
Anvers, Ambasadorul României în Belgia a avut o
întrevedere cu domnul Eddy Bruyninckx,
preºedintele consiliului de administraþie ºi cu
domnul Chris Hoornaert, Ambasador al Portului.
Discuþiile s-au axat pe dezvoltarea relaþiilor între
Portul Anvers ºi parteneri din România.
Interlocutorii au realizat de asemenea un schimb de
opinii despre tendinþele economice ale Flandrei,
respectiv ale României, cu accent pe domeniul
transporturilor navale. Eddy Bruyninckx a fãcut o
scurtã prezentare a portului, al doilea port ca mãrime din Europa, dupã cel din
Rotterdam. Ambasadorul României a prezentat prioritãþile mandatului sãu, în
special cele economice ºi proiectele imediate avute în vedere. A fãcut referire, de
asemenea, la Strategia Dunãrii ºi perspectivele pentru transportul inter-modal. De
asemenea oficialii portului ºi-au aratat disponibilitatea de a colabora cu partenerii
români în domeniul portuar pentru a identifica noi oportunitãþi ºi pentru realizarea
unor schimburi de experienþã. La întâlnire a participat ºi domnul Jean Marie
Denis, consulul onorific al României la Anvers.

Sursa: mae.ro
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Cu ocazia Zilei Europei,
Ambasada României în Regatul
Belgiei ºi Casa Culturalã Belgo-
Românã Arthis din Bruxelles au
gãzduit, la 15 mai 2013, o întâlnire-
dezbatere care a marcat vizita în
capitala europeanã a unei echipe de
tineri jurnaliºti de la Chiºinãu care a
participat la un proiect iniþiat de Liga
Asociaþiilor Româno-Germane
(LARG) de cunoaºtere a valorilor
europene în R. Moldova ºi de
apropiere în spirit european între
România, R. Moldova ºi
comunitãþile celor douã þãri care
trãiesc în statele Uniunii Europene.

Evenimentul a prilejuit un dialog
între jurnaliºtii din Republica
Moldova ºi reprezentanþi ai presei
acreditate la Bruxelles ºi ai
asociaþiilor româneºti care activeazã
în Belgia, precum ºi cu tineri
absolvenþi în domeniul afacerilor
europene. De asemenea, a fost

proiectat un scurt film documentar cu
obiective turistice inedite din
Republica Moldova. Dezbaterea a
reliefat rolul crucial al presei în
promovarea valorilor europene în
societatea din Republica Moldova,
dar ºi în mai buna cunoaºtere a
acestei þãri în opinia publicã din
Europa. Ambasadorii României,
domnul Stefan Tinca, ºi al Republicii
Moldova, domnul Mihai Gribincea,
au salutat iniþiativa LARG pentru
contribuþia acesteia la promovarea
Republicii Moldova în statele UE ºi
la familiarizarea jurnaliºtilor din R.
Moldova cu particularitãþile
afacerilor europene. Ambasadorul
Tinca a apreciat în mod deosebit
faptul cã proiectul constituie
rezultatul unui demers al mai multor
asociaþii de români din strãinãtate
care ºi-au reunit eforturile pentru a
susþine un astfel de proiect, deosebit
de util în procesul de apropiere a

Republicii Moldova de spaþiul
european.

Evenimentul s-a bucurat de o
largã participare, fiind prezenþi jurna-
liºti români acreditaþi la Bruxelles,
reprezentanþi din rândul comunitãþii
provenind din Republica Moldova,
europarlamentari, funcþionari
europeni, diplomaþi ºi studenþi. 

Proiectul promovat de LARG are
ca obiectiv familiarizarea mass-
media ºi a opiniei din R. Moldova cu
Uniunea Europeanã ºi o mai bunã
cunoaºtere a acestei þãri în statele
europene. Proiectul, susþinut de
Ministerul român al Afacerilor
Externe ºi al Departamentului
Românilor de Pretutindeni, este
conceput ca un turneu al echipei de
jurnaliºti din R. Moldova în oraºe
occidentale, printre care Berlin,
Bruxelles, Paris, Viena, Haga.
Proiectul include întâlniri cu
autoritãþi, politicieni, jurnaliºti ºi

asociaþii româneºti ºi ale originarilor
din Republica Moldova stabiliþi în
þãrile europene. La finalul turneului,
echipa de jurnaliºti va realiza un

documentar care va fi difuzat pe
posturi de televiziune din Republica
Moldova ºi România.

Sursa: mae.ro

Celebrarea Zilei Europei de cãtre
Ambasada României în Regatul Belgiei

ZZiiaarr  ddiissttrriibbuuiitt  îînn  AAuussttrriiaa,,  BBeellggiiaa  ººii  GGeerrmmaanniiaa

TALON DE ADERARE ÎN
ASOCIAÞIA DACIA e.V.

Nume___________________________________; 

Prenume ________________________________;

Adresa __________________________________

E-mail __________________________________;

Telefon __________________________________;

Doresc sã aderez ( intru) în Asociaþia DACIA e.V. ca membru: 

ACTIV PASIV

Dupã completarea talonului, vã vom contacta, vã vom trimite
Statutul Asociaþiei DACIA e.V. ºi informaþiile necesare.

* Completarea acestui talon nu vã obligã la niciun fel de platã.

Talonul va fi trimis pe adresa redacþiei:
Adresa: DACIA e.V., 

Petersauracher Straße 39, 90449 Nürnberg
Informaþii la telefon: 0160 33 73 128

Cu ocazia Zilei Europei,
Ambasada României în Regatul
Belgiei ºi Casa Culturalã Belgo-
Românã Arthis din Bruxelles au
gãzduit, la 15 mai 2013, o întâlnire-
dezbatere care a marcat vizita în
capitala europeanã a unei echipe de
tineri jurnaliºti de la Chiºinãu care a
participat la un proiect iniþiat de Liga
Asociaþiilor Româno-Germane
(LARG) de cunoaºtere a valorilor
europene în R. Moldova ºi de
apropiere în spirit european între
România, R. Moldova ºi comunitãþile
celor douã þãri care trãiesc în statele
Uniunii Europene.

Evenimentul a prilejuit un dialog
între jurnaliºtii din Republica
Moldova ºi reprezentanþi ai presei
acreditate la Bruxelles ºi ai
asociaþiilor româneºti care activeazã
în Belgia, precum ºi cu tineri
absolvenþi în domeniul afacerilor
europene. De asemenea, a fost
proiectat un scurt film documentar cu
obiective turistice inedite din
Republica Moldova.

Dezbaterea a reliefat rolul crucial
al presei în promovarea valorilor
europene în societatea din Republica
Moldova, dar ºi în mai buna
cunoaºtere a acestei þãri în opinia
publicã din Europa.

Ambasadorii României, domnul
Stefan Tinca, ºi al Republicii
Moldova, domnul Mihai Gribincea,
au salutat iniþiativa LARG pentru
contribuþia acesteia la promovarea
Republicii Moldova în statele UE ºi la
familiarizarea jurnaliºtilor din R.
Moldova cu particularitãþile afacerilor
europene. Ambasadorul Tinca a
apreciat în mod deosebit faptul cã
proiectul constituie rezultatul unui
demers al mai multor asociaþii de
români din strãinãtate care ºi-au reunit
eforturile pentru a susþine un astfel de
proiect, deosebit de util în procesul de
apropiere a Republicii Moldova de
spaþiul european.

Evenimentul s-a bucurat de o
largã participare, fiind prezenþi
jurnaliºti români acreditaþi la
Bruxelles, reprezentanþi din rândul

comunitãþii provenind din Republica
Moldova, europarlamentari, funcþio-
nari europeni, diplomaþi ºi studenþi. 

Proiectul promovat de LARG
are ca obiectiv familiarizarea mass-
media ºi a opiniei din R. Moldova
cu Uniunea Europeanã ºi o mai
bunã cunoaºtere a acestei þãri în
statele europene. Proiectul, susþinut
de Ministerul român al Afacerilor
Externe ºi al Departamentului
Românilor de Pretutindeni, este
conceput ca un turneu al echipei de
jurnaliºti din R. Moldova în oraºe
occidentale, printre care Berlin,
Bruxelles, Paris, Viena, Haga.
Proiectul include întâlniri cu
autoritãþi, politicieni, jurnaliºti ºi
asociaþii româneºti ºi ale
originarilor din Republica Moldova
stabiliþi în þãrile europene. La
finalul turneului, echipa de
jurnaliºti va realiza un documentar
care va fi difuzat pe posturi de
televiziune din Republica Moldova
ºi România.

Sursa: mae.ro

Deschiderea oficialã a celei de a 24-a ediþii a
Festivalului Internaþional de Folclor Wereldfolkloreade
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Prof. univ. dr. Ioan-Bradu Iaman-
descu: întemeietorul învãtãmântului de
Psihologie Medicalã, preºedinte al
Societãþii Române de Psihosomaticã
Aplicatã ºi Medicinã Comporta-
mentalã, ºeful Catedrei de Psihologie
Medicalã ºi Psihosomaticã a
Universitãþii de Medicinã ºi Farmacie
Carol Davila din Bucureºti; profesor
universitar asociat al Facultãþii de
Psihologie a Universitãþii Titu
Maioresc; profesor onorific al
Universitãþii Internatþonale “Dr. Albert
Schweitzer”, Geneva;  medic primar
alergologie ºi medicinã internã  la
Spitalul Colentina Bucureºti ºi  la
Clinica GRAL Medica. A publicat
numeroase studii ºi cãrþi de specialitate:
„Muzicoterapia receptivã“, prima
lucrare din România consacratã
muzicoterapiei, “Stressul psihic si bolile
interne”, “Manual de psihologie
medicalã”, “Sindromul urticarian”,
“Psihologie medicalã”, “Psychoneuro-
allergology” (limba englezã), “Stressul
psihic din perspectiva psihologicã ºi
psihosomaticã” º.a.

Stimularea memoriei
- Aþi scris un tratat de
muzicoterapie. Este adevãrat cã
muzica stimuleazã memoria ºi
ne ajutã sã suportãm mai uºor
durerea?
-  Este perfect adevãrat. Despre

memorie, nu numai datele din literaturã
o demonstreazã ci ºi rezultatele unei
teze de doctorat în Psihologie Medicalã,
efectuatã de dna psiholog
Liliana Neagu, sub îndrumarea mea.
Rezultatele au confirmat capacitatea
muzicii baroce: Bach, Haendel,
Telemann, Vivaldi, Corelli, de a stimula
toate formele de memorie, în special
cea semanticã, implicatã în memoria de
lungã duratã. Despre efectul antialgic-
recunoscut cvasiunanim- aº putea
invoca experienþa uluitoare pe care am
trãit-o în 2003, când, fiind afectat de o
Zonã Zoster, cu o afectare atipicã,
nervul glosso-faringian, ºi o localizare
neobiºnuitã în urechea mea dreaptã, am
ascultat la cascã, între orele 1,00
noaptea ºi 6,00 dimineaþa, opera
wagnerianã “Amurgul zeilor “, reuºind
sã diminuez considerabil durerile.

- Existã vreo legãturã între genul
de muzicã ascultatã ºi
comportamentul indivizilor? 
- Cred cã, mai degrabã,

comportamentul unui individ se
‘’asorteazã “ - indiferent de genul
muzical   preferat - cu anumite
particularitãþi de tempo ºi atmosfera
generalã a muzicii ascultate. Astfel,

persoanele cu înclinaþii spre visare vor
prefera o muzicã lentã, discretã, iar cele
cu un dinamism constituþional vor
aprecia mai mult o muzicã furtunoasã
în tempouri rapide. În afara acestei
opinii, aº invoca o cercetare personalã
asupra preferinþelor ascultãtorilor
pentru muzica unui anumit compozitor,
în funcþie de o posibilã corelaþie dintre
tipurile de personalitate ale ambilor,
fapt relevat cel mai bine de preferinþele
unor subiecþi cu personalitate
ciclotimicã pentru muzica lui
Schumann, cunoscut ca având un astfel
de tip de personalitate.

- Pentru a asculta  muzica clasicã,
este nevoie de o oarecare educaþie
muzicalã. 
- S-ar putea sã vã surprindã, dar eu

cred cã, mai mult decât chiar educaþia
muzicalã, desi rolul ei rãmâne major,
conteazã cel mai mult nivelul de
inteligenþã al ascultãtorului Acest fapt
a fost constatat de mine la cele câteva

sute de studenþi mediciniºti ºi psihologi,
atât români cât si germani, participanti
la studiile în domeniul muzicoterapiei,
întreprinse împreunã cu colaboratorii
mei, cu ocazia cãrora peste 90% dintre
aceºti studenþi, fãrã a avea cea mai
elementarã culturã muzicalã clasicã- au
fost atât de încântaþi de audierea unor
fragmente simfonice sau camerale din
creaþia unor compozitori precum Bach,
Beethoven,Wagner, Schumann,
Berlioz, Sostakovici etc.încât au acordat
note de 9 ºi 10 muzicii ascultate,
dovedind ulterior o mare dorinþã de a
reasculta acest gen de muzicã în cadrul
unor lucrãri practice consacrate
muzicoterapiei. Nu este nevoie sã aplici
teste de inteligenþã la niºte studenþi care
au reuºit la un examen de admitere atât
de exigent, precum este cel de la
medicinã. Pe lângã inteligenþã,
întelegerea ºi frecventarea muzicii
clasice solicitã, într-adevãr, o educaþie
muzicalã, dar aceasta se grefeazã mai
uºor pe un teren cu o ereditate muzicalã
sau cu o cultura generalã, în special
literatura sau artele plastice. Dacã doriþi
sã verificaþi aceastã ierarhizare a
factorilor favorizanþi formãrii gustului
pentru muzicã simfonicã ºi cameralã,
este suficient sã analizaþi componenta
socio-profesionalã a publicului
meloman de la Ateneu sau din sãlile de
concert. Totuºi, consider cã pãtrunderea
în lumea muzicii clasice poate fi fãcutã
cel mai uºor cu ajutorul unei “chei
potrivite”, reprezentatã de calitãþile
melodice ale oricãrei lucrãri din acest
gen, deºi o muzicã la superlativ trebuie
sã posede, pe lângã melodie, ritm ºi

calitãþi armonico-timbrale, aºa cum
este cazul bolero-ului de Ravel.

- Sunteþi nu numai un renumit
medic alergolog, dar sunteþi ºi un
apreciat psiholog. V-aº ruga sã
caracterizaþi subcultura.
- Termenul de culturã, în accepþia

sa mai comunã de” culturã generalã”, a
suferit multe modificãri în ultimele
decenii. Ca urmare - ceea ce, în urmã cu
5-6 decenii, era rezultatul, în bunã
mãsurã, al calificãrii ºcolare ºi
universitare, reprezentând un
conglomerat de noþiuni ºi deprinderi
extraprofesionale, dar cu precãdere din
domeniul artelor, în special literatura ºi
muzica, este înlocuit în prezent cu o
culturã, adeseori profundã, dar
uºor nesistematizatã, însuºitã la nivel de
autodidactic, favorizat de exploziva
acumulare de variate cunoºtinþe,
generatã de dezvoltarea din mass
media, în special de internet. Acum,  nu
poti fi considerat cult dacã nu ºtii sã
manevrezi un video, CD player sau un
telefon mobil,  ori sã conduci o maºinã
sofisticatã. Trebuie sã ai ºi o minimã
culturã politicã,  ca sã ai iluzia cã votezi
pe cine trebuie. De fapt, tocmai aceste
facilitãþi pentru incorporarea unui uriaº
bagaj informaþional – utilitar,  dar ºi
favorizând accesul la cultura clasicã,
cea sedimentatã de-a lungul secolelor -
sunt premizele unei “saturaþii
cognitive”, alimentate, in plus, ºi de
bombardamentul informaþional din
zona multiplelor forme de reclame. În
final, rezultã nevoia unor relaxãri
compensatorii, furnizate de satisfacerea
instinctelor, chiar dacã umanizate,
precum cel alimentar ºi sexual,  dar ºi de
obþinerea unor alte satisfacþii, prin
stimularea aceloraºi zone de
recompensã ale creierului, la care au
acces drogurile ºi o serie de alþi stimuli
echivalenþi. Nevoia de noutate este
satisfacutã facil de “modelele “ de
succes facil în domenii din lumea
modei - show biz-ului - afaceriºtilor de
succes, a bunurilor de consum de ultimã
generaþie. Apar noi modalitãþi de
adaptare, de fapt de supravieþuire ºi
parvenire prin ºiretenie ºi
compromisuri, toate acestea necesitând
o culturã a reuºitei în viaþã cu preþul
abandonãrii valorilor morale. Dacã
adãugãm ºi inclinaþia spre violenþã ºi
emanciparea anumitor deviaþii sexuale
nefireºti, amplificate de agresiuni,
precum violul ºi pedofilia, putem sã
conturãm climatul subculturii, care
poate fi rezumatã doar prin câteva
preferinþe pe care le au mase largi ale
populaþiei contemporane: instruire
ºcolarã insuficientã sau formalã, cu
expresia sa cea mai patentã,
agramatismul-spoiala cu elemente de
culturã generalã minimã, informaþii

bogate din zona culturii de consum, ca
de exemplu manelele, a vedetelor din
lumea filmului, modei ºi muzicii
usoare, ºi mai ales a modalitãþilor de trai
comod : “scule “‘sofisticate, grãtare în
aer liber, ieºiri în mijlocul naturii pe
care o polueazã. Sfidarea adevãratelor
valori culturale sociale ºi mai ales
morale se face  de cãtre posturile de
televiziune, unde se propagã non-
valorile în sânul unor mase uºor de
manipulat ºi de “contaminat “. O astfel
de subculturã favorizeazã pasivitatea
socialã ºi creºterea toleranþei faþã de
abuzurile pãturilor sociale dominante
economic ºi politic.

Starea naþiei ºi reforma
sistemului de sãnãtate
- Înainte de decembrie 1989,
românii aveau feþe crispate ºi
haine cenuºii. Cum vedeþi chipul
societãþii româneºti de astãzi,
comparativ cu  perioada
comunismului? Suntem la fel de
posomorâþi sau, acum, suntem
mult prea veseli?
- Nu mai am în memorie mimica

omului de pe stradã din vremea
comunismului. ªtiu doar cã oamenii
erau mai temãtori, iar acum mulþi dintre
ei au început sã injure polticienii chiar
în discuþiile din tramvai sau metrou.
Domneºte, in mod clar, un sentiment de
neputinþã în rândul adulþilor, dar tinerii
continuã sã aiba chipuri vesele ºi,
adeseori, râd sau fac glume, indiferent
de sãrãcia lor pe care ºi-o ignorã; ei sunt
dintre cei prea veseli.

- Cum evaluaþi reforma
sistemului românesc de sãnãtate,
raportatã la starea de sãnãtate ºi
la nivelul de trai  al populaþiei? 
- Este greu sã ma pronunþ pentru cã

intervin foarte mulþi factori politici,
economici - nu totdeauna în afara
intereselor personale ale celor care
decid - ºi nu a fost aplicatã nicio refor-
mã în mod consecvent, renunþându-se
prea repede dupã primele insuccese. De
fapt, nu mã pricep, eu fiind într-un turn
de fildeº în care îmi scriu cãrþile ºi
încerc sã meditez la pacienþii care îmi

pun probleme, ºi, in plus, nu pot sã
discern între bunele-intenþii ºi interesele
personale ale celor implicaþi în iniþierea
unei reforme a sistemului sanitar care
poate cu greu sã þinã cont de grava
situaþie a sãnãtãþii din þara noastrã, aflatã
în directã legãturã cu nivelul general de
trai forte scãzut, în contrast cu o pãturã
de “îmbogãþiþi ai tranziþiei”, beneficiari
ai capitalismului sãlbatic de dupã
revoluþie ºi caracterizaþi, în marea lor
majoritate, prin necinste, agresivitate,
lãcomie, semidoctism sau inculturã
crasã ºi indiferenþã faþã de suferinþa
semenilor. Aceºti ultrabogaþi pot - cu
ajutorul averii lor - sã se trateze cu cele
mai bune medicamente, sã se opereze în
clinicile cele mai bune sau chiar în
strãinãtate. Totuºi, dacã vom fi hotãrâþi
sã avem o reformã reuºitã, cred cã
primii chemaþi,  sã o formuleze ºi sã o
supunã unei dezbateri generale,  sunt
specialiºtii în sãnãtate publicã  de care,
din fericire, nu ducem lipsã.

Orizont 2015: unul din doi
copii va fi alergic

- Domnule profesor, se estimeazã
cã, în anul 2015, jumãtate din
populaþia Globului va fi
alergicã? Sunt date ºtiinþifice sau
doar un scenariu? Care sunt
factorii de risc?
-  Într-adevãr, se prognozeazã,

pentru anul 2015, ca unul din doi copii
sã fie alergic. Datele se bazeazã  pe
creºterea masivã a incidenþei alergiilor,
în special la copii, datoratã bazei
genetice. Dacã sunt alergici ambii
pãrinþi, trei din patru copii vor fi
alergici; ereditaþiile pe durata sarcinii,
expunerea mamei la alergeni-polen, de
exemplu,  favorizeazã apariþia alergiei
la copil. Poluarea atmosfericã  este
cauza alergiilor respiratorii, cea
alimentarã pentru alergiile cutanate.
Stresul favorizeazã, în special,
declanºarea manifestãrilor clinice ale
unei alergii deja instalate. Din fericire,
din cei 50% alergici numai circa 20%
prezintã manifestãri clinice importante. 

Elena Chiriþã
România

“Pe lângã inteligenþã, întelegerea ºi frecventarea muzicii clasice solicitã, într-adevãr, o

educaþie muzicalã, dar aceasta se grefeazã mai uºor pe un teren cu o ereditate muzicalã sau

cu o culturã generalã, în special literatura sau artele plastice. Dacã doriþi sã verificaþi

aceastã ierarhizare a factorilor favorizanþi formãrii gustului pentru muzicã simfonicã ºi

cameralã, este suficient sã analizaþi componenta socio-profesionalã a publicului meloman de

la Ateneu sau din sãlile de concert. Totuºi, consider cã pãtrunderea în lumea muzicii clasice

poate fi fãcutã cel mai uºor cu ajutorul unei “chei potrivite”, reprezentatã de calitãþile

melodice ale oricãrei lucrãri din acest gen, deºi o muzicã la superlativ trebuie sã posede, pe

lângã melodie, ritm ºi calitãþi armonico-timbrale, aºa cum este cazul bolero-ului de Ravel.”

CCoommppoorrttaammeennttuull  uummaann  ººii  ssããnnããttaatteeaa,,  iinnfflluueennþþaattee  ddee  mmuuzziiccãã
Interviu cu  prof. dr. Ioan Bradu Iamandescu, preºedintele Societãþii Române de Psihosomaticã Aplicatã ºi Medicinã Comportamentalã

ZZiiaarr  ddiissttrriibbuuiitt  îînn  AAuussttrriiaa,,  BBeellggiiaa  ººii  GGeerrmmaanniiaa
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Adevãrata avere este sã fim
mulþumiti cu ce avem – adicã sã
fim recunoscãtori pentru toate
lucrurile pe care le-am primit în
trecut sau de care ne bucurãm în
momentul prezent. Bogat nu este
acela care are mai mult, ci acela
care ºtie sã se mulþumeascã cu ce
are.

Recunoºtinþa este puterea de
a ne bucura de persoanele dragi
prezente în viaþa noastrã , de
lucrurile mãrunte care ne fac
viaþa minunatã. Chiar ºi într-un
moment dificil, recunoºtinþa ne
ajutã sã vedem “partea bunã”
pentru a merge mai departe. Ea
“topeºte” emoþiile distructive
(fricã, furie) ºi ne schimbã starea,
deoarece tot ceea ce nu ne
doboarã ne face întotdeauna mai
puternici ºi mai înþelepþi.

Recunoºtinþa este calea
directã spre Dumnezeu.
Creatorului Suprem îi suntem
recunoscãtori pentru tot ceea ce
El ne dãruieºte dupã voia Sa
divinã... pentru tot universul cu
toate podoabele lui, pentru însãºi
darul vieþii, pentru sãnãtate,
pentru  toate bunurile materiale
ºi duhovniceºti, pentru cerul
albastru, pentru soarele care ne
încãlzeºte cu razele lui jucãuºe ºi
pentru toate minunatele daruri pe
care ni le oferã în fiecare zi. O
stare de permanentã recunoºtinþã
este rugãciunea, cum spunea
Sfântul Ioan de Kronstadt. 

Iar pastorul Dietrich
Bonhoeffer spunea ºi el cã “În
viaþa de zi cu zi noi nu realizãm
cã primim mult mai multe decât
oferim ºi cã viaþa noastrã nu
poate deveni cu adevarat bogatã
decât prin intermediul recu-
noºtinþei.”

Recunoºtinþa este darul ce
creºte pe mãsurã ce îl dãruieºti,
este puntea care face legãtura cu
iubirea. Ea începe întotdeauna cu
douã cuvinte simple: (îþi)
mulþumesc, cuvinte care trebuie
rostite din toata inima. Cu cât le

vom rosti mai des, dar mai ales
cu cât le vom trãi mai intens, cu
atât mai multã iubire vom emana.
Capacitatea noastrã de a aprecia
toate darurile pe care le avem
este esenþialã pentru pacea
noastrã emoþionalã ºi spiritualã.
Iar aceastã pace este cea mai
importantã. Oamenii care
mulþumesc des sunt mai fericiþi,
mai optimiºti, îºi îmbunãtãþesc
sãnãtatea, îºi întãresc relaþiile ºi
reduc stresul zilnic.

”Practicarea zilnicã a recunoº-
tinþei este una din cãile prin care

bunãstarea va veni cãtre dumne-
avoastrã.” spunea Wallace Watter

Recunoºtinþa a fost un
element fundamental al
învãþãturilor tuturor marilor
personalitãþi de-a lungul
timpului. Unul din cei mai mari
oameni de ºtiinþã care au trãit
vreodatã, Albert Einstein  spunea
“Mulþumesc “de sute de ori în
fiecare zi. El a mulþumit tuturor
marilor oameni de ºtiinþã de pânã
la el pentru contribuþiile lor, care
i-au permis sã înveþe ºi sã
realizeze ºi mai multe lucruri în

opera sa. E bine sã ne exprimãm
recunoºtinþa atât prin cuvinte, dar
ºi prin fapte. Acest lucru îl putem
face atât faþã de Dumnezeu -
respectându-i legile, studiind
cuvintele Sale, exersând bunã-
tatea ºi generozitatea faþã de alþii,
prin rugãciune sau meditaþie
pentru toate binecuvântãrile pe
care le revarsã asupra noastrã sau
pur ºi simplu încercând sã fim
mai buni - cât ºi faþã de semenii
noºtri prin cuvintele pline de
bunãtate ºi de încurajare, de
mulþumire ºi apreciere care le
ating inima, prin actele de
caritate ºi faptele de dragoste ºi
bunãtate.

Sã mulþumim lumii prin
starea pozitivã pe care o emanãm
atunci când suntem recunoscãtori
ºi sa-L rugãm pe Dumnezeu aºa
cum o facea William Shake-
speare:  „Tatã ceresc, Tu cel care
mi-ai dãruit viaþa, dãruieºte-mi,
te rog, o inimã plinã de
recunoºtinþã.”

Va mulþumesc ºi eu dragii
noºtri cititori pentru cã existaþi,
pentru rãbdarea pe care o aveþi
citind ziarul ”Vocea Ta” ºi pentru
cã ne sunteþi alãturi de fiecare
datã! Fie ca Bunul Dumnezeu sã
vã dãruiascã sãnãtate din
”belºug”, spor în toate cele bune
ºi oameni buni alãturi! Sã vã
umple inima cu pace ºi iubire!

Mulþumesc!
Adriana-Lucia Ciugudean

Recunoºtinþa: adevarata avere a omului
ZZiiaarr  ddiissttrriibbuuiitt  îînn  AAuussttrriiaa,,  BBeellggiiaa  ººii  GGeerrmmaanniiaa

INVITAÞIE
Arthis organizeazã: Spectacol extraordinar de

divertisment cu Stela Popescu, Alexandru Arºinel ºi Dinu
Iancu Sãlãjean - 18.06.2013, la ora 20:00.

Locaþie: De Markten - Sala Oglinzilor, et. 1 - Vieux
Marché aux Grains 5, 1000 Bruxelles

Rezervare obligatorie : 02/511.34.20 sau
info@arthis.org

Locuri limitate - Intrare : 19 € - studenþi : 15 €

Asociaþia EuropaNova în colaborare cu RomBel a
organizat în data de luni 3 iunie, cu începere de la orele
20, o întâlnire a publicului de limba românã din Bruxelles
cu scriitorul ºi publicistul Liviu Antonesei, aflat în turneu
literar în Belgia. Cu acest prilej, domnul Antonesei ºi-a
lansat cel mai recent volum de versuri, intitulat “Un taur
în vitrina de piatrã”, apãrut la Editura Adenium, în

colecþia „Punct RO. Poezie”. Dupã prezentarea cãrþii ºi a
autorului, urmatã de un recital de poezie, publicul a avut
posibilitatea sã discute cu invitatul de onoare ºi sã
achiziþioneze cartea; seara literarã s-a încheiat cu o
recepþie, la care publicul a fost invitat sã participe în
compania autorului ºi a organizatorilor.

Sursa: rombel.com

Searã de poezie la Bruxelles
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TALON DE CONCURS
Poþi câºtiga un abonament ANUAL la ziarul VOCEA TA dacã vei

rãspunde corect la urmãtoarea întrebare:

Întrebare:

În ce þarã va mai apãre ziarul VOCEA TA
începând cu luna Iulie 2013?

Rãspuns:
_______________________________________________

_______________________________________________

Nume__________________________________________; 

Prenume _______________________________________;

Adresa _________________________________________

Telefon ________________________________________;

28

Talonul va fi trimis pânã cel târziu ultima zi
a lunii în curs pe adresa redacþiei:

DACIA e.V., Petersauracher Straße 39, 90449 Nürnberg

Câºtigãtorul din numãrul
trecut este MIRELA
TEODORA AVRAM-

HAMBURG

Leber
Ingrediente
1 ficat de porc, 2 spline, 1 plãmân, 1 ou, 1 cãpãþânã

de usturoi, 2 linguri de sare, 1 linguriþã de piper, 2 foi
de dafin, piper boabe, 1/2 pahar de vin, intestine groase
de porc.

Mod de preparare
Se fierb organele la foc potrivit, adunând spuma. Se

toacã ºi se încorporeazã oul, sarea, piperul, usturoiul ºi
o ceaºcã de supã de carne. Nu se foloseºte zeama în
care a fiert ficatul. Intestinele se spalã în apã cu oþet.

Se umplu cu compoziþia de mai sus ºi se toarnã ºi
supa, dupã care se leagã bine. Într-un vas se aºeazã o
farfurie, iar pe ea se pune leberul, pentru a nu se lipi de
cratiþã. Se toarnã supa de carne ºi se adaugã dafin,
boabe de piper ºi vin alb. Lichidul trebuie sã acopere
preparatul. Se fierbe la foc mic ºi se înþeapã din când în
când, pentru a nu se sparge. Când sunt gata, se scot ºi
se lasã la rãcit. Se preseazã ºi se þin la rece. Se taie felii,
doar cât e necesar ºi se serveºte.

Poftã bunã!

REÞETA LUNII

Lãmâia este numele folosit pentru
þesutul reproductiv care înconjoarã
seminþele lãmâiului. Este folositã în
scopuri culinare ºi non culinare în
toatã lumea. Fructul este folosit, în
primul rând pentru sucul acestuia, în
feluri de mâncare ºi prãjituri. Sucul
de lãmâie este aproximativ 5% acid ºi
are un pH de la 2 la 3; acest lucru face
ca lãmâia sã fie o sursã ieftinã de acid
pentru experimentele ºtiinþifice
educaþionale.

Despre lãmâie este archicunoscut, cã are un
conþinut foarte ridicat de vitamina C, dar puþini
ºtiu, cã este cel mai valoros fruct cu efect de
absorbþie a toxinelor (antitoxic). Lãmâia provine
din India, de unde s-a rãspândit abia în secolul
X-XI, astfel este unul din acele fructe în cazul
cãruia în mod excepþional nu este aplicabilã
formula “chiar ºi grecii antici...”. În zilele de azi
s-a rãspândit în toatã lumea ºi domeniile de
utilizare sânt foarte variate: în mai multe locuri
se foloseºte ºi împotriva cãderii pãrului ºi a
mãtreþii, amestecat cu ulei de avocado sau
migdale.

Câteva dintre efectele benefice asupra
sãnãtãþii:

- este un bun tonic cardiac ºi nervos
remineralizant ºi antianemicdatorita

conþinutului ridicat de vitamine ºi minerale;
- are acþiune antiinflamatoare ºi antisepticã;
- scade aciditatea gastricã ºi este carminativ

iar din aceastã cauzã are un rol esenþial în
îmbunãtãþirea digestiei lente ºi în tratamentul
ulcerului;

- are un efect benefic în curãþarea rinichilor
ºi a vezicii urinare;

- ajutã la funcþionarea corespunzãtoare a
ficatului ºi a aparatului cardiocirculator,
dilatând vasele de sânge, crescând elasticitatea
lor ºi fiind un hipotensiv extrem de eficient;

- este un aliat de încredere împotriva
stomatitelor ºi a aftelor dar ºi a greþurilor,
stãrilor febrile, stãrilor de vomã, viermilor
intestinali ºi constipaþiei.

SÃNÃTATE ADEVÃRATÃ DIN NATURÃ

LÃMÂIA - cel mai
valoros fruct cu efect de
absorbþie a toxinelor

ZZiiaarr  ddiissttrriibbuuiitt  îînn  AAuussttrriiaa,,  BBeellggiiaa  ººii  GGeerrmmaanniiaa

Þi-ai fãcut o mul-
þime de planuri cu
privire la un anumit

eveniment dar acum, când ai
ajuns la momentul cu pricina,
descoperi cã au fost simple
iluzii.

Ai vâslit alãturi de
un grup mai larg de
persoane într-un

sens comun care acum se
prefigureazã foarte clar la
orizont. Ai ceva de celebrat ºi
simþi nevoia sã împãrtãºeºti
bucuria cu toatã lumea!

Atitudinea ta uºor
superficialã naºte
suspiciuni în ochii

celor mai maturi, care te vor
trata ca pe un copil fãrã minte.
Fã tot posibilul sã renunþi la
glume ºi la atitudinea
permanent jucãuºã, pentru cã
nu laºi cea mai bunã impresie
aºa.

Ai ajuns într-un
punct destul de trist
al planurilor tale

care pãreau sã meargã bine,
dar brusc, nimic nu mai
merge. Eºti nevoit sã schimbi
imediat macazul, pentru cã
sensul în care mergeai nu mai
duce acolo unde visai.

Ceva te opreºte sã
duci mai departe
un plan. Nu cã þi-

ar lipsi motivaþia, energia sau
dorinþa de a continua, ci existã
o interdicþie peste care nu poþi
trece pentru nimic în lume.

Nu te laºi doborât
de un refuz sau de
o uºã trântitã în

nas, aºa cum se poate
întâmpla acum, pentru cã
tratezi un eventual hop cu un
dram de ironie. 

Spune mersi cã ai
terminat cu bine o
etapã a proiectelor

începute, pentru ca de acum ai
drumul liber spre altceva ºi
mai important! Deciziile tale
se bazeazã mult pe experienþã
deja acumulatã.

Discuþi cu familia
despre ºansele de
izbândã ale unui

proiect pe care îl pregãteºti de
ceva vreme, dar nu îl poþi
duce la capãt fãrã ajutorul lor.
Dacã  v-aþi uni forþele într-un
sens comun, rezultatele s-ar
concretiza mult mai repede.

Luna perfectã
pentru a te detaºa
de problem. Poate

stai de vorbã cu o persoanã
mai experimentatã, iar sfatu-
rile pe care þi le împãrtãºeºte
se vor dovedi a fi salvatoare.

Pregãteºte-te de
conflicte apãrute
din senin, de

musafiri nepoftiþi. Odihnã ºi
liniºte la tine acasã? Nici
pomenealã! Doar tensiune,
nervi ºi surprize nedorite!

Contactul cu auto-
ritãþile statului
este defectuos,

pentru cã ai mereu impresia
cã eºti controlat cu scopul de
a fi sancþionat, nicidecum
pentru a þi se aduce vreo
laudã. 

Un eºec anterior
poate fi acum
reparat ca prin

minune, deci, dacã sperai sã
primeºti de undeva o a doua
ºansã, acum e momentul cel
mai bun pentru a beneficia de
ea cu succes.



iunie - iulie 2013Pagina 18

SUDOKU 

INTEGRAMÃ

Scoþianul stã pe terasã cu un pahar de
apã în faþã. Scoate o pozã cu o femeie goalã,
se uitã la ea, suspinã, bea o înghiþiturã de
apã... Iar se uitã la pozã, iarãºi o înghiþiturã...
La un moment dat se ridicã ºi spune: 

- Aºa nu se mai poate! Am ajuns sã îmi
dau toþi banii pe femei ºi pe bãuturã!

Doi ºomeri stau pe o bancã în parc,
înconjuraþi de porumbei. 

- Ai adus pâine pentru porumbei?
întreabã primul. 

- Îmi pare rãu, n-am mai avut bani,
rãspunde al doilea. 

- Nu-i nimic, zice primul, îi mâncãm ºi
fãrã pâine...

. Poliþistul vrea sã-i punã fiola unui
ºofer. 

- Nu pot sã suflu, am astm. 
- Atunci, hai sã-þi luãm sânge. 
- Nu pot, sunt hemofilic. 
- Atunci, hai sã mergi pe dunga albã. 
- Nu pot, sunt beat.

Dupã ce face curat, femeia de serviciu
a unei importante agenþii imobiliare se
opreºte într-un colþ pentru a se odihni câteva

clipe. La un moment dat, pe acolo trece
directorul firmei. Acesta rãmâne surprins ºi o
întreabã.

- De ce staþi, doamnã?
- Aºtept feedback, domnule director,

aºtept feedback.
- Fatã, ce te-ai îngraºat!

- Sã mã fi vãzut acum 2 luni, eram ºi mai
grasã!... Arãtam aºa, ca tine!

-Fiica mea, mi s-a spus cã fumezi.
-Da? Pe cine n-am salutat în faþa blocului?

Se întoarce fata de la întâlnire.
Conversaþie cu mama:

- Cum a fost, e frumos?
- Ahhh… Doamne, e suuuper.
- Miroase bine?
- Extraordinar. Un gentleman.
- Cina a fost gustoasã?
- Foarte gustoasã. Restaurant select.
- Dar… asta…. A fost?
- A fost… e pur ºi simplu excepþional.
Vine bãiatul de la întâlnire. Conversaþie

cu tata:
- Da?
- Da.

- Bravo!
De ce se dau jos din pat bãrbaþii la

mijlocul nopþii ? 
Rezultatele : 
- sã bea apa : 5% 
- sã meargã la « toaleta » : 12% 
- sã meargã … acasã : 83%

Douã cãmile, tata si fiu, stau de vorbã.
-Tata, de ce avem noi cocoaºã?
-Pãi, în deºert nu sunt fântâni ºi în ele ne

þinem rezerva de apã.
-Dar de ce avem copite asa de mari?
-În deºert e nisip ºi ne ajutã la mers.
-Atunci ce cãutãm la Zoo?

Un angajat intra în biroul ºefului,
smulge cablul telefonic din perete, îi aruncã
hârtiile pe jos, îi toarnã cafeaua pe cap ºi dã sã-
l batã pînã colegii din birou strigã:

“Opreºte-te Ghiþã, noi am glumit, nu ai
caºtigat la loto…”

BBBBAAAANNNNCCCCUUUURRRRIIII ,,,,     GGGGLLLLUUUUMMMMEEEE.... .... ....

Paradisul european:
Eºti invitat la un prânz oficial. Eºti întâmpinat de un englez, bucãtarul

e francez, un italian se ocupã de buna dispoziþie a mesenilor, în timp ce
de întreaga organizare s-a ocupat un neamþ. 

Iadul european:
Eºti invitat la un prânz oficial. Eºti întâmpinat de un francez, mâncarea

a gãtit-o un englez, de buna dispoziþie se ocupã un neamþ, dar nu te speria
încã - totul a fost organizat de un italian. 

Un belgian a propus ca aceasta sã devinã Gluma Oficialã Europeanã,
pe care s-o înveþe la ºcoalã toþi copiii. Gluma va îmbunãtãþi relaþiile dintre
popoare, va stimula autoironia ºi cunoaºterea interculturalã. 

Consiliul European s-a întrunit pentru a lua o decizie: va fi gluma
oficialã sau nu? 

Reprezentantul britanic a anunþat, cu o figurã foarte serioasã ºi fãrã a-
ºi miºca buzele, cã gluma este de-a dreptul colosalã. 

Cel francez a protestat, deoarece Franþa a fost descrisã într-o manierã
negativã. A explicat cã o glumã nu poate fi bunã dacã este la adresa
francezilor. 

Polonia a protestat, de asemenea, deoarece nu este prezentã în glumã. 
Luxemburgul a întrebat cine va deþine drepturile de autor asupra

glumei. 
Suedezul n-a scos o vorbã, dar s-a uitat la toþi cu un zâmbet strâmb. 
Danemarca a întrebat unde este referinþa sexualã explicitã. Dacã este o

glumã, ar trebui sã conþinã una, nu-i aºa? 
Olanda n-a înþeles gluma, iar Portugalia n-a înþeles ce este o “glumã”.

Este un concept nou? 
Spania a explicat cã gluma este amuzantã doar dacã ºtii cã prânzul a

fost programat la ora 13, când de obicei se ia micul dejun. 
Grecia s-a plâns cã n-a fost anunþatã despre prânz ºi a ratat astfel ocazia

unei mese gratuite. 
România a întrebat ce este un “prânz”. 
Lituania ºi Letonia s-au plâns cã traducerile lor au fost inversate, ceea

ce este inacceptabil, deºi se întâmplã tot timpul. 
Slovenia le-a spus cã n-a primit deloc traducere, dar nu face caz. 
Slovacia a spus cã, din moment ce în glumã nu apar o rãþuºcã ºi un

instalator, înseamnã cã traducerea este greºitã. Reprezentantul britanic a
spus cã ºi povestea cu rãþuºca ºi instalatorul pare foarte amuzantã. 

Ungaria a anunþat cã n-a terminat de citit traducerea de 120 de pagini în
maghiarã. 

Apoi, reprezentantul Belgiei a întrebat dacã belgianul care a propus
gluma este vorbitor de flamandã sau de francezã. Deoarece, într-unul din
cazuri va sprijini cu certitudine un compatriot, dar în celãlalt caz va trebui
sã refuze, indiferent de calitatea glumei. 

În închiderea lucrãrilor, reprezentantul Germaniei a anunþat cã a fost
plãcutã dezbaterea de aici, de la Bruxelles , dar cã acum trebuie sã ia toþi
trenul ºi sã meargã la Strasbourg pentru a lua decizia. A cerut ca unul
dintre cei prezenþi sã-l trezeascã pe italian, ca sã nu piardã trenul ºi sã se
poatã întoarce la Bruxelles pentru a anunþa decizia. 

“Care decizie?”, a întrebat reprezentantul Irlandei. ªi toþi au fost de
acord cã este timpul pentru o cafea. 

Bulgarii, ca de obicei, n-au înþeles nimic. 

FOLCLOR INTERNET-IST ROMÂNESC

ZZiiaarr  ddiissttrriibbuuiitt  îînn  AAuussttrriiaa,,  BBeellggiiaa  ººii  GGeerrmmaanniiaa
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Vând apartament 3 camere, parchet, 2 bucãtãrii,
geamuri termopan, o baie, hol, coridor lung, 2 boxe, garaj
în curte, încãlzire proprie pe gaz. Informaþii la telefon:
0257 281 996

Vând apartament 70 m.p. în centrul istoric Braºov
(str. Castelului) Preþ negociabil. Informaþii la: 0173
1028167 sau 0764 6113293.

Vând casã în Rm- Vâlcea, 124 m.p., 4 camere,
complet mobilatã ºi utilatã. Construcþie 2007, teren
aferent 800 m.p., gard solid.  Preþ: 65.000 Euro.
Informaþii la telefon: 0049 160 33 73 128.

Magazin on-line marmurü, travertin, granit,
placaje de marmurã ºi travertin: Skype
producatormarmura: MSG producatormarmura:
www.producator-marmura.ro.

Colegiul femeilor de la MehrGenerationHaus din
Schweinauer Hauptstr. 31, vã pune la dispoziþie cursuri
de croitorie. Aici va învãþãm cum sã faceþi din hainele
VECHI, NOI. Gratuit, în fiecare zi de MARÞI între orele
17- 19. Contact: Anemarie Hock, telefon: 0174 7188127.

MUZICÃ LIVE pe gustul tãu!!!! Aniversare,
nuntã, botez, chef sau orice eveniment , poate fi deosebit
dacã este acompaniat de NOI. Sunaþi la 01521 2247227.

Eºti pensionar, locuieºti în zona Nürnberg ºi ai
nevoie de o persoanã care sã te ajute la diverse
lucruri?Nu îþi cunoºti drepturile în Germania? Vrei sã ai
pe cineva care sã-þi facã clipele de singurãtate mai
frumoase? Ai nevoie de un consilier în vederea integrãrii
în sistemul social etc? Noi ºi specialiºtii noºtri te putem
ajuta. Este de ajuns sã ne contactaþi ºi vom gãsi soluþia
împreunã ( în limba maternã- românã) de a vã integra
mai uºor. Telefon: 0160 33 73 128-

Vrei o paginã web realizatã pe gustul tãu, iar asta
într-un timp scurt? Ai nimerit unde trebuie! Telefon:
0160 3373128. Preþuri pentru toate buzunarele! 

Tânãr 21 de ani caut urgent loc de muncã în
domeniul construcþii, ca ajutor sau orice alte munci dure,
la ferme sau orice altceva. Sunt un tânãr serios ºi cu
dorinþa de a lucra cinstit. Am condiþie fizica bunã, cunosc
limba germana la nivel de conversaþie. De preferabil prin
zona regiunii Hessen sau în apropiere. Telefon:
015213547564.

Caut loc de muncã pentru mine ºi fiul meu în
vârstã de 21 ani. A terminat liceul în domeniul electric.
Eu am 42 ani ºi am terminat liceul de meserii. Momentan
lucrez într-un restaurant la Stuttgart. telefon:
015143619133.

Doamnã 34 ani din Braºov. Caut loc de muncã în
domeniile: curaþenie, ajutor în bucãtãrie sau îngrijire
copii. Înformaþii la telefon: 0163 4638763.

Cuplu de români, 25 de ani, serioºi, harnici,
organizaþi, cãutãm locuri de muncã (inclusiv îngrijit
copii, persoane în vârstã, locuinþe). Tel de contact:
0040747678236 sau email: luminitele@yahoo.com.
Vorbim foarte bine engleza ºi prietena mea vorbeºte
germana destul de bine.

Mã numesc Silaghi Jean Mihai. Caut loc de
muncã.  Sunt de profesie masseur. Pun coloana
vertebralã la loc, dacã nu a fost fãcutã operaþie,
recuperare a muºchilor. Am 41 de ani ºi experienþã din
România. Telefon: 015145410712,  Heidelberg 69126,
Gorresstr. 2

Tânãrã drãguþã, serioasã, de 23 ani, vorbitoare de
limba Germanã/Englezã la nivel de conversaþie, Spaniola
la perfecþie, din zona Frankfurt Am Main, caut urgent loc
de muncã  în zona Frankfurt sau la maxim 30 de km de
oraº, într-un restaurant la bucãtãrie sau de a avea grijã
de copii cu vârsta cuprinsã între 0-6 ani sau de a oferi
unele servicii persoanelor în vârstã (plimbare, gãtit,
cumpãrãturi) etc. Disponibilitate 8-10 ore pe zi. ROG
SERIOZITATE. Tel: 015213547565-rãspund ºi la sms.
Doar persoanele serioase ºi decente pot apela la acest
numãr. Vã mulþumesc! 

Femeie serioasã, 56 de ani, caut spre îngrijire
bãtrâni, preiau ºi funcþiile gospodãreºti, precum :
curãþenie, cumpãrãturi, etc. Doresc cazare ºi salariu la
înþelegere. Am cunoºtinþe de limba germanã, începãtor.
Mã puteþi contacta la Nr. Tel.: 0621- 7895893.

Caut urgent loc de muncã ca spãlãtor de vase sau
femeie de serviciu în zona Frankfurt am Main sau lângã.
Mã puteþi contacta la numãrul de telefon: 015213547564

Suntem douã fete serioase în vârstã de 23 respectiv
24 de ani, vorbitoare de limba germanã la nivel de
conversaþie (am facut un curs de limba germanã 3 luni)
Cãutãm un loc de muncã zona Frankfurt am Main.
Pentru început e bine venit orice (ajutor în bucãtãrie
femeie de serviciu) sau orice altceva decent! Ne puteþi
contacta la numãrul de telefon: 015213547564

Doamnã.  Caut loc de muncã ca îngrijitoare la
bãtrâni în Nürnberg sau împrejurimi. Rog seriozitate.
Telefon: 0911 7429052 sau 1051 207933114

Bãrbat caut loc de muncã în construcþii sau
îngrijitor de animale sau în agriculturã. Rog seriozitate.
Telefon: 0911 7429052 sau 1051 2079331

Caut loc de muncã, ºofer profesionist A,B,C,E,
ospãtar barman, în construcþii, instalator sanitar ºi
termic, spaþii verzi, ajutor bucãtar. Numele meu este
Claudiu, telefon de contact 0034622830039 sau
0034942134088.Vorbesc limba româna, spaniolã,
italianã ºi puþin englezã. Vã mulþumesc!

Bunã! Suntem douã fete serioase cu vârsta de 23
respectiv 24 de ani,vorbitoare de limba germanã la
nivel de conversaþie (am fãcut un curs de limba
germanã 3 luni). Cãutãm un loc de muncã zona
Frankfurt am Main. Pentru început e bine venit orice
(ajutor în bucãtãrie, femeie de serviciu) sau orice
altceva decent! Ne puteþi contacta la numãrul de
telefon: 015213547564.

Sudor calificat, 3 ani ºcoala profesionalã în
domeniu construcþii metalice ºi maºini de ridicat, cu
experienþã 25 ani în România, 10 ani în Spania,
actualmente rezident în Spania, doresc foarte mult loc
de muncã în domeniu. Vã mulþumesc anticipat!
Telefon: 015253945176.

Doamnã 43 ani, locuiesc în Germania, caut de
lucru în orice domeniu. Domiciliez în Höhr
Grenzhausen, am permis auto. Prefer în zonã. Telefon:
015779590541.

Dacã cunoºti bine limba germanã, echipa
ziarului VOCEA TA are trei posturi libere ca AGENT
PUBLICITAR. Indiferent de zona în care locuieºti în
Germania, Austria, Belgia sau România, poþi avea
venituri frumoase dacã vei da dovadã de seriozitate.
Eºti o persoanã comunicativã?  Sunã-ne! 0049 160 33
73 128.

FIRMÃ DE CURÃÞENIE - cautã persoane cu
experienþã  pentru curãþenie. Vârsta minim 30 de ani.
Informaþii la tel :  0157 84663115

SALON COSMETIC - cautã cosmeticianã
româncã ( cu diplomã în domeniu ),  care sã aibã
experienþã în manichiurã, pedichiurã ºi cosmeticã.
Salariul este calculat la realizãri. Informaþii  la tel :
0157 88536398

Doamnã atractivã 46 ani, doresc sã cunosc un
bãrbat în vederea unei relaþii stabile ºi serioase. Telefon:
015739173555.

Doamnã drãguþã minionã, doresc sã cunosc un
domn cu vârsta între 60-70 ani pentru prietenie, eventual
cãstãtorie. Cunosc limba românã ºi italianã. Telefon:
0040728033416.

Sunt român, cu
cetaþenie austriacã, doresc
sã cunosc o partenerã cu
simþul seriozitaþii, care sã
dea un sens frumos vieþii
mele. Sunt zodia Leu, am
probleme cu aparatul
locomotor, ma deplasez cu
cârje Telefon: 0043767/
5840747 

Domn 65 ani, român, stabilit în Germania, caut o
partenerã stabilitã în Germania pentru o relaþie stabilã,
bazatã pe respect reciproc. Telefon: 0151 21858148

Sunt o româncã în vârstã de 46 de ani ºi de 13 ani
locuiesc în Germania. Dupa o cãsãtorie eºuatã de 9 ani cu
un bãrbat german îmi doresc sã iau viaþa de la început.
Doresc sã cunosc un bãrbat serios care sã vrea sã îºi
schimbe ºi el viaþa. Ca zodie sunt Rac. E.mail
dorinaelama@yahoo.de

Doamnã vãduvã, 46 ani, atractivã, 1,63, doresc
cunoºtinþã cu un bãrbat pentru o relaþie serioasã.
Telefon: 0151 21574937

Doamnã atractivã 54 ani, divorþatã, doresc sã
cunosc un domn din Germania pentru o relaþie bazatã pe
prietenie ºi respect reciproc. Telefon: 0175 1131964.

Cetãþean român- 1,70 m, 75 Kg, 47 ani, serios,
munictor, fãrã obligaþii. Caut o partenerã pentru o relaþie
bazatã pe respect reciproc ºi prietenie, eventual cãsãtorie.
Preferabil sã fie între 36-45 ani, slãbuþã. Telefon: 0151
45230 790-  (Mihail)-München.

Cetãþean german- vorbesc limba românã, 38 ani,
1.80m, 76 kg, sportiv, din familie deosebitã, serios, bun
dansator. Iubesc înotul, muzica, filmele ºi excursiile.
Doresc pentru cãsãtorie o fatã ( femeie) serioasã ºi
hotãrâtã pentru a face o familie. Condiþii: slabã, pânã în
35 ani. Telefon: 0162 57 91 438 

Se oferã cazare, salariu.  Se cere: preluarea
funcþiilor gospodãriei, companie pentru o persoanã uºor
handicapatã. Salariu negociabil. Telefon: 069818739
(Offenbach)-dupã ora 18.00. 

Radio R România  www.RadioR.eu , cu sediul la
Nürnberg cautã redactori muzicali din Germania- în
sistem de voluntariat.  Nu trebuie sã locuieºti în
apropiere. Este suficient sã doreºti a face parte din echipa
noastrã, iar de restul ne ocupãm împreunã (iniþiere,
programe etc) Telefon: 01522 9028 630

DIVERSE

MATRIMONIALE

Salon de masaj din Frankfurt am Main,
cautã tinere draguþe ºi serioase, cu sau
fãrã experienþã în domeniu. Tel.
06983835844; Mobil 01788635130.

LOCURI DE MUNCÃ

SERVICII

IMOBILIARE
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Stimaþi cititori,
Pentru cã ni s-a cerut de mai multe ori sã înfiinþãm o rubricã de micã publicitate, vã oferim

oportunitatea de a ne trimite anunþul dumneavoastrã absolut gratuit. Vã aºteptãm!

Talon pentru anunþ gratuit 
- PENTRU PERSOANE FIZICE -

Nume___________________________________; 

Prenume ________________________________;

Adresa __________________________________

Telefon __________________________________;

Text anunþ:

_________________________________________

_________________________________________

_________________________________________

_________________________________________

_________________________________________

_________________________________________

Talonul va fi trimis pe adresa redacþiei:
DACIA e.V., Petersauracher Straße 39, 90449 Nürnberg

sau scrieþi-ne anunþul dvs. pe e-mail: asii.romani@yahoo.com

Rubrica:

vânzãri-cumpãrãri     cereri-oferte muncã     matrimoniale     diverse

Doreºti sã faci parte din
membrii Asociaþiei DACIA e.V.
din Nürnberg? Eºti o persoanã

cu ambiþii ºi doreºti sã faci
ceva pentru comunitatea
românã? Atunci sunã la

numãrul de telefon: 0049 160
33 73 128 sau scrie-ne pe

adresa: asii.romani@
yahoo.com. Vom gãsi împreunã

o metodã de a colabora!

28



C M Y K    Pagina 20


	28 Pagina 01
	28 Pagina 02
	28 Pagina 03
	28 Pagina 04
	28 Pagina 05
	28 Pagina 06
	28 Pagina 07
	28 Pagina 08
	28 Pagina 09
	28 Pagina 10
	28 Pagina 11
	28 Pagina 12
	28 Pagina 13
	28 Pagina 14
	28 Pagina 15
	28 Pagina 16
	28 Pagina 17
	28 Pagina 18
	28 Pagina 19
	28 Pagina 20

